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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
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Беларускі народ бароніць свае законныя правы на чэсныя, справядлівыя выбары, 
адстойвае сваю чалавечую годнасць.

Мінск, 30 жніўня 2020 года

У нашай краіне адбываюцца 
драматычныя, трагічныя падзеі, 
прычынай якіх паслужыла кампанія 
па выбарах прэзідэнта. Шматлікія 
парушэнні выбарчага заканадаўства 
падчас агітацыйнай кампаніі 
і фальсіфікацыі пры падліку 
галасоў не дазваляюць лічыць, што 
гэтыя выбары адбыліся. Дзеянні 
сілавых структур пры падаўленні 
справядлівых пратэстаў мірных 
грамадзян па ўзроўні нялюдскасці 
і жорсткасці нагадваюць зверствы 
сталінскіх катаў у перыяд рэпрэсій 
1930-х гадоў і фашысцкіх акупантаў 
у часы Другой сусветнай вайны.

Афіцыйнымі сродкамі масавай 
інфармацыі развязана кампанія 
істэрыі, нагнятання чутак пра пагрозу 
звонку захопу краіны, шальмаванне 
тых, хто настойвае на выкананні 
ўладамі закона і справядлівасці, 
выступае за еднасць нацыі. Як і ў 
сталінскія часы, простых людзей 
спрабуюць увесці ў зман, прыпісвючы 
лідарам пратэсту злачынствы, якіх 
яны не здзяйснялі. Удзельнікі мірных 
і законных пратэстаў падвяргаюцца 
ціску на працы і судовым пераследам. 
Для арганізацыі акцый у апраўданне 
сфальсіфікаваных вынікаў выбараў 
выкарыстоўваюцца адміністрацыйны 
рэсурс і бюджэтныя сродкі. Галоўная 

адказнасць за маштабны крызіс, які 
разрастаецца ў Беларусі, ляжыць 
персанальна на Аляксандры 
Лукашэнку, які для захавання свайго 
становішча пайшоў не толькі на 
перавышэнне ўлады, але і ўзняў 
зброю на свой народ.

У мэтах стабілізацыі 
становішча ў краіне, аднаўлення 
законнасці і выканання народнага 
волевыяўлення мы патрабуем ад 
дзяржаўных органаў:

неадкладна выкарыстаць 
існуючы законны шлях выхаду 
з палітычнага крызісу, правесці 
паўторныя выбары ў вызначаны 
Канстытуцыяй тэрмін з новым 
складам выбарчых камісій усіх 
узроўняў, сфарміраваных паводле 
дэмакратычных прынцыпаў;

неадкладна вызваліць усіх 
палітзняволеных і ўсіх затрыманых 
падчас акцый пратэсту, спыніць 
рэпрэсіі ў дачыненні да мірных 
грамадзян, не перашкаджаць ім 
свабодна збірацца і выказваць сваё 
меркаванне;

спыніць пераслед членаў 
Каардынацыйнай рады і стварыць 
умовы для агульнанацыянальнага 
дыялогу пад эгідай АБСЕ;

пачаць расследаванне фактаў 
парушэння выбарчага заканадаўства 

падчас прэзідэнцкай выбарчай 
кампаніі і фактаў масавага гвалту 
і забойстваў грамадзян падчас 
пратэстаў супраць фальсіфікацыі 
вынікаў прэзідэнцкіх выбараў;

прадаставіць у дзяржаўных 
сродках масавай інфармацыі 
свабодную трыбуну для 
прадстаўнікоў усіх пунктаў 
гледжання, арганізаваць дыскусію 
аб становішчы ў краіне з удзелам 
прадстаўнікоў усіх палітычных сіл;

правесці “круглы стол” аб 
сітуацыі у Беларусі і шляхах выхаду 
з крызісу з удзелам прадстаўнікоў 
уладных структур і грамадскасці, у 
тым ліку Каардынацыйнай рады.

Мы падпісваем гэту заяву 
індывідуальна, бо лічым, што ў такой 
сітуацыі кожны павінен выказаць сваю 
грамадзянскую пазіцыю. У бліжэйшы 
час мы маем намер звярнуцца да сябраў 
нашых арганізацый з прапановай яе 
падтрымаць.

Заклікаем кіраўнікоў усіх іншых 
грамадскіх арганізацый і творчых 
саюзаў далучыцца да гэтай заявы. 
Жадаючых далучыцца просім 
паведамляць на адрас: kruhlystol@
gmail.com.

(Прынята на пасяджэнні 
аргкамітэта Усебеларускага “кру-
глага стала” 27 жніўня 2020 года.)

Будзем разам 
змагацца за ПРАЎДУ!

Валерый КАРБАЛЕВІЧ

Хто штурхае беларусаў  
да грамадзянскай вайны?

Шаноўныя чытачы газеты “Народная 
Воля”!

За 25 гадоў мы з Вамі зведалі 
нямала неверагодных выпрабаванняў. 
На якія толькі рэпрэсіі не ішлі ўлады! 
Нельга забыць тыя часы, калі нам 
нахабна забаранілі доступ да беларускіх 
друкарань, не давалі магчымасці 
распаўсюджваць газету праз падпіску, 
рознічныя сеткі. Многія гады “Народная 
Воля” тыражавалася ў Вільнюсе, 
Смаленску і даходзіла да Вас, паважаныя 
сябры, самымі рознымі шляхамі.

І вось у чарговы раз дыктатура 
гвалціць СВАБОДУ СЛОВА, ПРАЎДУ. 
Вы трымаеце ў руках чацвёрты нумар 
“Народнай Волі”, аддрукаваны ў 30 
кіламетрах ад Масквы. Галоўная місія 
выдання – даносіць незаангажаваную, 
аб’ектыўную інфармацыю аб тых 
драматычных, лёсавызначальных 
падзеях, якія адбываюцца ў роднай 
Беларусі.

Хочацца спадзявацца, што ў 
бліжэйшыя дні нам усім удасца прарваць 
блакаду. Калі не атрымаецца, то па 
магчымасці і надалей будзем друкаваць 
газету ў Расіі і распаўсюджваць пры 
дапамозе вялікай групы валанцёраў. 
Калі такі варыянт канчаткова абрыне 
эканоміку рэдакцыі, застанецца адно 
выйсце: чытаць матэрыялы газеты 
давядзецца толькі на нашым сайце nv-
online.info. І сёння можна там зайсці 

ў раздзел “Архіў газеты” і азнаёміцца 
з усімі артыкуламі апошніх нумароў, 
выкладзеных у фармаце PDF.

Шкада, вельмі шкада, што не ўсе нашы 
падпісчыкі, не ўсе чытачы, якія рэгулярна 
набывалі газету ў шапіках, карыстаюцца 
інтэрнэтам, могуць заходзіць на наш 
сайт. Да Вас, шаноўныя, звяртаемся з 
наступнай просьбай. Дапамагчы Вам 
могуць родныя, сваякі, суседзі, былыя 
саслужыўцы, якія ў ладах з сучаснымі 
камп’ютарнымі тэхналогіямі. Няхай 
яны, маючы прынтары, раздрукоўваюць 
Вам як асобныя матэрыялы, так і цэлыя 
палосы бягучых нумароў “Народнай 
Волі”. Галоўнае, каб Вы не перарывалі 
сувязь са сваёй любімай газетай.

Вядома ж, можна набываць газету 
“Народная Воля” ў рэдакцыйным офісе 
па адрасе: Мінск, вул.Энгельса, 34А.

Не выключаем і такі варыянт: калі мы 
будзем ведаць хатнія адрасы падпісчыкаў, 
якія не маюць магчымасці чытаць газету 
праз наш сайт, то пастараемся адпраўляць 
яе па пошце. Таму, калі ласка, дасылайце 
свае каардынаты ў рэдакцыю.

Што і казаць, усіх нас напаткалі 
чарговыя выпрабаванні.

Разам абаронім свае законныя правы, 
сваю годнасць!

Народу патрэбна ПРАЎДА, а не 
хлусня тых, хто нахабна сфабрыкаваў 
вынікі галасавання падчас прэзідэнцкіх 
выбараў!

ЛісТ З РЭдакЦЫі

ЗаявавосТРЫ ПогЛяд

Спыніць гвалт і беззаконне  
ў нашай краіне!

Алена АНІСІМ, старшыня грамадскай арганізацыі 
“Таварыства беларускай мовы”,
Ігар АГУРЦОЎ, каардынатар прававой ініцыятывы 
“Вяршэнства закона”,
Васіль АСТРОЎСКІ, старшыня Мінскай абласной 
грамадскай арганізацыі “Тварыства абароны 
спажыўцоў”,
Таццяна БЯРНАЦКАЯ, кіраўнік Цэнтра вольнага 
часу дарослых і дзяцей “ЭкаЖыццё”,
Алег ВОЛЧАК, старшыня ПЦ “Прававая дапамога 
насельніцтву” (г.Кіеў),
Яніна ГАНЧАРОВА, старшыня Рэспубліканскай 
грамадскай арганізацыі “Палата моды”,
Сяргей ДРАЗДОЎСКІ, старшыня грамадскай 
арганізацыі “Офіс па правах людзей з 
інваліднасцю”,
Уладзімір КОЛАС, старшыня грамадзянскай 
ініцыятывы “Рада беларускай інтэлігенцыі”,
Алесь ЛОЗКА, старшыня грамадскай арганізацыі 
“Таварыства беларускай школы”,
Алена МАКОЎСКАЯ, кіраўніца міжнароднай 
грамадскай арганізацыі “Задзіночанне беларусаў 
свету “Бацькаўшчына”,
Сяргей МАЦКЕВІЧ, старшыня рабочай групы 
Асамблеі няўрадавых дэмакратычных 
арганізацый Беларусі,
Сяргей МІХАЛЕНКА, старшыня Беларускага 
грамадскага аб’яднання фатографаў,
Гары ПАГАНЯЙЛА, старшыня юрыдычнай камісіі 
грамадскага аб’яднання “Беларускі Хельсінкскі камітэт”,
Барыс ПЯТРОВІЧ (САЧАНКА), старшыня рады 
грамадскай арганізацыі “Саюз беларускіх 
пісьменнікаў”,

Юрась ПІСКУН, старшыня суполкі “Пагоня” 
Беларускага саюза мастакоў,
Ігар РАХАНСКІ, сябра рады грамадскага 
аб’яднання “Беларускі камітэт Міжнароднай рады 
па помніках і гістарычных мясцінах “ІКАМОС”,
Таццяна СІНІЦА, заснавальніца інфармацыйнай 
сацыяльна-дабрачыннай установы дапамогі 
дзецям з асаблівасцямі псіхафізічнага развіцця і 
членам іх сем’яў “ФрыМОВА”,
Тадэвуш СТРУЖЭЦКІ, старшыня грамадскай 
арганізацыі “Беларускі фонд культуры”,
Дзмітрый СУРСКІ, старшыня грамадскай 
арганізацыі “Беларускі Саюз дызайнераў”,
Ніна ШЫДЛОЎСКАЯ, старшыня Рады 
міжнароднай грамадскай арганізацыі 
“Задзіночанне беларусаў свету 
“Бацькаўшчына”,
Генадзь ФЕДЫНІЧ, кіраўнік Рэспубліканскага 
прафсаюза радыёэлектроннай прамысловасці,
Таццяна ЯВОРСКАЯ, старшыня асветніцка-
сацыяльнага грамадскага аб’яднання “Звяно”,
Святлана АЛЕКСІЕВІЧ, старшыня Беларускага 
ПЭН-цэнтра,
Таццяна НЯДБАЙ, намесніца старшыні 
Беларускага ПЭН-цэнтра,
Уладзімір АРЛОЎ, сябра Рады Беларускага ПЭН-
цэнтра,
Марыя МАРТЫСЕВІЧ, сябра Рады Беларускага 
ПЭН-цэнтра,
Сяргей ДУБАВЕЦ, сябра Рады Беларускага ПЭН-
цэнтра,
Андрэй ХАДАНОВІЧ, сябра Рады Беларускага 
ПЭН-цэнтра.

Ці звярнулі вы, шаноўныя 
чытачы, увагу на такую цікавую 
акалічнасць. На мітынгах у 
падтрымку Лукашэнкі, якія 
арганізуюцца па ўсёй краіне, 
гучаць заклікі: “Не дадзім раска-
лоць краіну”; “Мы – адзін народ”, 
“Не трэба разгойдваць сітуацыю”. 
І іншае ў тым жа рэчышчы. 
Дэпутат Палаты прадстаўнікоў 
і старшыня аб’яднання “Белая 
Русь” Генадзь Давыдзька на 
сустрэчы з выбаршчыкамі 
сказаў: “Мне сэрца баліць, каб не 
было расколу ў нашай краіне, а 
ён ужо ёсць”.

Аднак рыторыка дзяржаўных 
медыя, і асабліва Лукашэнкі, абса-
лютна процілеглая. Ён не кажа 
пра адзінства, кансалідацыю, 
не заклікае да аб’яднання, 
кампрамісу, паразумення, зго-
ды. Наадварот, ён дэманізуе 
тых людзей, якія выступаюць 
супраць яго, аб’яўляе іх ворагамі. 
Гэта, маўляў, “правакатары”, 
“адмарозкі”, “авечкі”, “п’яныя”, 
“абкураныя”, “наркаманы”, 
“прастытуткі”, “пацукі”. Ды і 
яны нібыта кіруюцца з-за мяжы. 
Паводле яго ацэнак на вуліцах 
пратэстуюць падлеткі ва ўзросце 
16–17 гадоў, якія выйшлі з-пад 
кантролю бацькоў.

Пав одле рыторыкі 
Лукашэнкі, сапраўднага народу 
на вуліцах няма. Ён не толькі не 
хоча размаўляць з тымі,  хто вось 
ужо чацвёрты тыдзень прымае 
актыўны ўдзел у масавых пратэ-
стах, ён не прызнае іх існавання. 
Яго выступленні прасякнуты 
мовай варажнечы, ён распальвае 
нянавісць да народа. Лукашэнка 
размаўляе з насельніцтвам мовай 
грамадзянскай вайны.

Як і можна было чакаць, 
стаўка робіцца на падтрымку 
сілавых структур. А.Лукашэнка 
рэгулярна сустракаецца з іх 
кіраўніцтвам, а не з апанентамі. 
Ніякага сцэнарыя вырашэння 
канфлікту, акрамя сілавога, ён, 
як мне здаецца, не бачыць.

Вялікае абурэнне грамадства 
выклікалі збіццё і катванне люд-
зей АМАПам. Аднак Лукашэна 
ўзяў пад абарону не ахвяр, а 
тых, хто катаваў. Выступаючы 
на Мінскім заводзе калёсных 
цягачоў, ён сказаў: “Цяпер пра 
тое, што хтосьці кагосьці зьбіў. 
Цалкам дакладна. Але боль-
шасць, пасля таго як разабраліся, 

на Акрэсціна атрымалі тыя, хто 
кідаўся на мянтоў». Гэта зна-
чыць, паводле ягонай рыторыкі, 
яго слоў, пацярпелі не мірныя 
жыхары, а супрацоўнікі АМАПу. 
Яны – галоўныя ахвяры. І гэтыя 
ахвяры прагнуць помсты.

Та м у  Лу к а ш эн к а 
дэманстратыўна ўзнагародзіў 
больш за 300 супрацоўнікаў 
міліцыі, частка з якіх ўжывала 
катаванні да затрыманых гра-
мадзян. Гэта не проста дэман-
страцыя, а свядомая палітыка. 
Ён паказвае, што яму пля-
ваць, што пра яго падумае 
грамадства. Цяпер Лукашэнку 
гэта абсалютна не цікава. 
Узнагарода супрацоўнікам МУС 
– гэта апраўданне іх дзейнасці, 
індульгенцыя, карт-бланш на 
любыя злачынствы супраць 
беларусаў, сродак максімальна 
заангажаваць іх у сваю абарону.

Вось яны – новыя героі 
рэжыму. Героі для ўлады і зла-
чынцы для грамадства. Гэта 
класічная сітуацыя грамадзян-
скай вайны. Лукашэнка, я лічу, 
робіць стаўку на вайну і не 
хавае гэтага. Наадварот, адкры-
та дэманструе. Каб запужаць 
праціўнікаў.

Гледзячы па ўсім, 
супрацоўнікаў МУС не хапае 

дзеля абароны рэжыму. Таму 
Лукашэнка мабілізуе вой-
ска. 23 жніўня ўпершыню ў 
гісторыі беларускае войска 
вывелі на вуліцы сталіцы дзеля 
ўмяшання ва ўнутрыпалітычны 
канфлікт. Прычым вайскоўцы 
былі ўзброены аўтаматамі 
Калашнікава, баявой зброяй.

Заявы міністра абароны 
Віктара Хрэніна выгляда-
юць не зусім адэкватнымі. Ён 
услых разважае пра гатоўнасць 
арміі да грамадзянскай вайны, 
кажа пра генацыд, пра маг-
чымую падтрымку пратэсту-
ючых амерыканскімі ваеннымі 
самалётамі (?). 23 жніўня ён 
папярэдзіў, што гатовы выка-
рыстаць войска супраць люд-
зей проста таму, што яны ход-
зяць з нейкімі няправільнымі 
сцягамі.

У гэты ж дзень мы ўбачылі 
Лукашэнку ў бронекамізэльцы 
з аўтаматам у руках. У такой 
жа экіпіроўцы быў і ягоны 
сын Коля. Нам паказалі, што 
Лукашэнку давялося самому 
ўзяцца за зброю, узброіць 
непаўна ле тняга  сына і 
выйсці, як кажуць, на апошні 
бой. Бо ён не давярае нікому. 
Прычым зброя дзеля абароны 
ад мірных пратэстоўцаў. Усё 

гэта паказвае, у якім свеце ён 
жыве.

Тым часам Лукашэнка увесь 
час усім пагражае. Абяцае раз-
абрацца з тымі, хто супраць яго 
пратэстуе. Пагражае закрыць 
тыя прадпрыемствы, на якіх пач-
нуцца страйкі. Пагражае студэн-
там, кажа, што забярэ іх у войска, 
калі яны будуць удзельнічаць у 
пратэстным руху.

Тым часам у краіне пачаліся 
масавыя чысткі. Лукашэнка 
даручыў міністру адукацыі 
звольніць усіх настаўнікаў, якія 
не падтрымліваюць яго. З’явілася 
распараджэнне Міністэрства 
спорту перагледзець спіс тых 
спартсменаў, хто атрымлівае так 
званыя прэзідэнцкія стыпендыі. 
Звальняюць заслужаных 
кіраўнікоў установаў культу-
ры, адукацыі, навукі, медыцы-
ны. Разгромлены Купалаўскі 
тэатр. Забаронена незалеж-
ным газетам друкавацца ў 
Беларусі і распаўсюджвацца праз 
“Белпошту” і “Белсаюздрук”.

Такім чынам, у Лукашэнкі, 
акрамя палітычных рэпрэсій, 
няма ніякай канструктыўнай 
праграмы дзеля вырашэння 
палітычнага крызісу ў краіне.

Цікава, што Уладзімір Пуцін у 
нядаўнім інтэрв’ю казаў пра ней-
кую канстытуцыйную рэформу 
ў Беларусі, якая павінна, павод-
ле ягонага меркавання, вывесці 
Беларусь з сённяшняга тупіка. 
Маўляў, вось будзе прынята новая 
Канстытуцыя на рэферэндуме, 
потым пройдуць прэзідэнцкія і 
парламенцкія выбары.

З інтэрв’ю Пуціна вынікае, 
што такія абавязацельствы 
узяў на сябе Лукашэнка ў адказ 
на расійскую дапамогу. Сам 
Лукашэнка пра гэта амаль ніяк 
не ўзгадвае.

Але нават калі ўявіць, што 
такі сцэнарый сапраўды ака-
жацца рэалізаваным у Беларусі, 
то наўрад ці гэта можна будзе 
назваць нейкай сур’ёзнай рэфор-
май. Хутчэй, усё стане суцэльнай 
імітацыяй. Новая Канстытуцыя, 
на маё разуменне, павінна 
распрацоўвацца і прымацца 
новым прэзідэнтам, а таксама не 
пры гэтым парламенце, які фак-
тычна прызначаны Лукашэнкам, 
а пры тым, які выбярэ народ.

Але спачатку народ павінен 
перамагчы.

сТоП-кадР

У суботу тысячы жанчын ў белым выйшлі з кветкамі на вялікі 
марш у цэнтры Мінска.
Мерапрыемства было анансавана ў сацсетках як «Гранд-парад 
жаночых міратворчых сіл», які праводзіцца для таго, «каб нагадаць 
мужчынам у сілавых структурах аб тым, што кроў невінаватых з 
пагонаў не адмые ні адна хатняя гаспадыня».
На жаль, не абышлося без затрыманняў. Паводле афіцыйнай 
інфармацыі МУС, было затрымана 29 чалавек.

Марш Міру і Незалежнасці
У нядзелю 30 жніўня ў цэнтры Мінска 

прайшоў марш Міру і Незалежнасці. У гэты ж 
дзень А.Лукашэнку споўнілася 66 гадоў.

Многія тысячы людзей сцягнуліся 
з самых розных раёнаў Мінска да Палаца 
Незалежнасці. Па ўсім шляху яны 
скандзіравалі: “Верым! Можам! Пераможам!”, 
“Саша, сыходзь!”, “Новыя выбары!”, “Жыве 
Беларусь!” і гэтак далей.

Палац Незалежнасці быў ачэплены 
спецтэхнікай і амапаўцамі.

Да ўдзельнікаў акцыі далучыліся сябры 
штаба Віктара Бабарыкі Марыя Калеснікава, 
Максім Знак, Лілія Уласава. Марыя 
Калеснікава падышла да ачаплення сілавікоў, 
стала прасіць, каб паклікалі іх кіраўнікоў 
альбо дазволілі прайсці ўнутр для перамоў. Ва 
ўсім было адмоўлена.

Масавыя пратэстныя акцыі, выкліканыя 
фальсіфікацыяй вынікаў прэзідэнцкіх 
выбараў, прайшлі ў Гродне, Брэсце, Магілёве, 
Наваполацку, Бабруйску, Салігорску, 
Баранавічах, Жабінцы і іншых гарадах 
Беларусі.

На жаль, з-за таго, што звёрстаныя палосы 
“Народнай Волі” трэба было тэрмінова 
перадаваць у друкарню, што пад Масквой, не 
можам паведаміць, чым скончыліся ў нядзелю 
масавыя пратэстныя акцыі ў Беларусі.
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Перакідванне F-16 да межаў  
Беларусі – планавыя рэгулярныя  

вучэнні NATO

Добрый день, уважаемая редакция газеты «Народная Воля»!
Прошу вас опубликовать мое обращение к Министру внутренних дел Республики Беларусь 

Ю.Х.Караеву. В.ГОВОРУШКиНА.

ОТКРЫТОЕ ПИСЬМО
министру внутренних дел Ю.Х.Караеву

Путин вписался…

Тихановская 
рассказала, как 

сместить Лукашенко  
и почему ему  

не поможет Путин
Лидер белорусской оппозиции Светлана 

Тихановская поделилась своими мыслями о том, 
как заставить Александра Лукашенко покинуть 
пост президента. По ее мнению, это в силах про-
стых людей из рабочего класса, процитировало 
экс-кандидата в президенты информагентство 
«УНИАН» 28 августа.

Тихановская называет себя символом измене-
ний и национальным лидером Беларуси, понимая, 
какую высокую ответственность она при этом на 
себя взяла.

«Один из белорусских дипломатов, который 
ушел с поста, сказал, что, по его мнению, сместить 
Лукашенко могут те, кто его привел на эту долж-
ность, – это рабочие крупных предприятий, рабо-
чий класс, хребет белорусской промышленности, 
селянство, то есть люди из народа, не силовики. 
Я сейчас вижу забастовочные комитеты. Я думаю, 
что только длительные забастовки (хотя не хоте-
лось бы, чтобы они были длительными, потому что 
это наносит удар по экономике) могут заставить 
Лукашенко уйти», – сказала она.

Прокомментировала оппозиционер и заявле-
ние президента РФ Владимира Путина о том, что 
Россия имеет перед Беларусью обязательства по 
военной помощи. Тихановская сказала, что оказать 
ее просто не получится, потому что оппозиция 
протестует мирно и поводов не даст. При этом 
ситуацию в Беларуси она назвала «внутренней про-
блемой» страны.

Падтрымку беларусам выказала папулярная інстаграм-
мадэль і блогер-мільённік Наталля Фёдарава:

– Наш народ згуртаваўся дзеля перамен для лепшага сваёй краіны. Хто-небудзь чакаў такіх падзей? Адназначна не. 
Не толькі наш народ – увесь свет. Але мы зрабілі гэта, мы стаміліся маўчаць і цярпець абразы! Мы не народзец, мы 

адзіны, мірны і свабодны беларускі народ! – напісала прыгажуня на сваёй старонцы ў “Інстаграме”.

Белорусская власть пошла вразнос
С каждым сюжетом пропаганды и 

с каждым новым заявлением, не име-
ющим под собой ничего, кроме пропа-
ганды, структуры власти Беларуси все 
больше и больше теряют доверие своих 
граждан. До логического конца осталось 
совсем ничего.

Беларусь живет под гнетом госу-
дарственной пропаганды уже не одно 
десятилетие, даже если не учитывать 
советское время. И, надо признать, она 
работала: грамотно обрабатывала умы 
своих граждан и давала нужный для 
власти результат. Но сейчас все проис-
ходит с точностью до наоборот. Едва 
ли не каждый пропагандистский ход 
властей работает против них же.

Понятно, что белорусские вла-
сти действуют сейчас в соответствии 
с известным постулатом Геббельса – 
главного пропагандиста Гитлера: «Чем 
чудовищнее ложь, тем охотнее в нее 
поверят». Поэтому и появляются сюже-
ты с некими свидетелями, которым 
якобы заплатили за выход на проте-
сты. Официальные данные МВД, что на 
провластный митинг пришло 65 тысяч 
человек, а на оппозиционный – в три 
раза меньше. Заявления Лукашенко и 
других представителей власти про нар-
команов, пьяниц, безработных, прости-
туток и прочих, кто ходит на акции про-
теста. И неважно, что миллионы людей 
точно знают, что это ложь. Власть, похо-
же, уже просто не может остановиться 
и фактически хоронит под этой ложью 

свою последнюю надежду на спасение, 
забыв, что пропаганда утрачивает свою 
силу, когда становится явной. Можно 
сказать даже больше: в век информа-
ционных технологий, если пропаганда 
становиться слишком уж явной, она не 
просто утрачивает свою силу, а начи-
нает работать в обратном направлении.

Какой смысл показывать трусливые 
свидетельства омоновца, скрывающего 
не только свое лицо, но и имя, когда с 
противоположной стороны совершен-
но открытый человек с официальными 
документами, доказывающими, что он 
не был ни в алкогольном, ни в наркоти-
ческом опьянении? Какова цена после 
этого слов Александра Лукашенко, что 
на протесты выходят, пьяницы, нарко-
маны, проститутки и безработные?

Зачем бывшему министру здравоох-
ранения говорить, что избитый и нахо-
дящейся в коме 16-летний парень просто 
отравился психотропами, когда офици-
альные документы медучреждения это 
опровергают? Ведь у белорусских врачей 
совесть еще есть – в отличие от тех, кто 
выслужился до высоких должностей.

А как можно понимать заявления 
так называемых экспертов (в основном 
зарубежных), которых сейчас в массо-
вом порядке привлекает Белорусское 
телевидение? В последнем таком интер-
вью телевизионная пропагандистка 
спросила, каковы будут следующие дей-
ствия организаторов массовых проте-
стов в Беларуси. «Эксперт» на голубом 

глазу ответил, что следующие действия, 
согласно сценарию, – это создание из 
властей некоего монстра, который изби-
вает и калечит свой народ. И сказано 
это было после двух недель протестов, 
вызванных именно избиениями, пытка-
ми и убийствами.

Люди уже просто смеются над таки-
ми потугами, превращая действующую 
власть из некоего страшного монстра в 
посмешище. А если над властью начи-
нают смеяться миллионы – ей уже не 
выжить. Протестующие больше не огра-
ничиваются плакатами, высмеивающи-
ми пропагандистскую чушь, а делают 
ее чуть ли не символом протеста. На 
воскресном шествии один из участни-
ков устроил настоящую перекличку, над 
которой смеялся весь народ.

– Так, наркоманы здесь?
– Здесь!!! – громогласно ответила 

многотысячная толпа.
– Алкоголики здесь?
– Здесь!!!– скандировала толпа.
– Безработные здесь?
– Здесь! – отвечали люди.
– Проститутки здесь?
– Здесь! – ответили на этот раз 

лишь женщины, после чего сквозь все 
шествие волной прокатилась громоглас-
ная волна хохота.

И уж совсем нелепым перлом пропа-
ганды стал сюжет о том, как Александр 
Лукашенко вышел с автоматом на уже 
опустевшую улицу и крикнул в спину 
гордо ушедшему народу: «Я с ними еще 

разберусь!» Сюжет довольно классиче-
ский и отчетливо демонстрирующий, 
кто есть кто.

За последние дни мы стали свиде-
телями того, как подобного рода пропа-
ганда работает против самих же властей. 
Ведь с каждым таким сюжетом и заяв-
лением власть неизменно теряет самых 
ценных своих сторонников, даже сре-
ди тех же пропагандистов. Такого еще 
не было. Последние слова Александра 
Григорьевича о том, что ветераны ока-
зались самыми стойкими в эти нелегкие 
времена, являются свидетельством не 
только самого масштабного кризиса бело-
русской власти, вызванного именно без-
дарной пропагандой, но и самого быстро-
растущего. Ведь и до ветеранов тем или 
иным путем начинает доходить правда.

Понятно, что люди были возмущены 
бесчинствами силовиков в отношении 
мирных граждан и слишком уж очевид-
ными фактами фальсификации итогов 
выборов. Но если бы пропагандист-
ская машина не пошла тупо напролом, 
отрицая очевидные для абсолютного 
большинства факты, для действующей 
власти все могло бы закончиться отно-
сительно благополучно. Ей всего лишь 
и нужно было, что сдержанно признать 
очевидное и дать соответствующие обе-
щания. А сейчас уже и это не поможет. 
Поздно. Заявлением Генпрокуратуры о 
создании некоей комиссии по проверке 
заявлений о применении насилия нико-
го больше не обманешь. Если Александр 

Лукашенко не только похвалил, но и 
наградил силовиков за их действия, если 
он уже дал свою оценку всему произо-
шедшему, то какой прокурор осмелить-
ся его опровергнуть? А если кто-то и 
осмелится, то тут же станет «подку-
пленным наймитом, переметнувшим-
ся на сторону врага». Смешно сказать, 
но, несмотря на всенародное возмуще-
ние, ни прокуратура, ни Следственный 
комитет до сих пор не дали правовой 
оценки произошедшему. Зато уголовные 
дела в отношении тех, кто возмущен 
убийствами, избиениями и пытками, 
кто пытается сказать правду, возбуж-
дают мгновенно. И люди все это видят.

Ситуация в стране доведена до 
абсурда. Даже если завтра на акцию 
протеста выйдут всего 100 человек и 
пропаганда озвучит реальную цифру, 
никто этому просто не поверит.

Белорусская власть напоминает 
сегодня ушедший вразнос двигатель: 
бешенные обороты пропаганды значи-
тельно выше предельно допустимых, 
жуткий рев и скрежет, и еще много 
дыма, который отравляет все вокруг. 
Это зрелище пугает. Власть вроде и 
пытаешься скинуть обороты, но они 
все больше нарастают. Конец тут один 
– очень скоро двигатель просто раз-
летится вдребезги, покажет кулак, как 
говорят мотористы. После этого его уже 
не восстановишь. Только замена.

Сергей САЦУК.
(Ej)

Москва–МИнск

На днях Владимир Путин в 
интервью телеканалу «Россия» 
впервые четко высказался относи-
тельно белорусского политическо-
го кризиса. Если коротко, то он 
вписался за Лукашенко. Даже готов 
помочь ему силой. Это последне-
го несомненно вдохновляет. При 
такой мощной поддержке пода-
влять бунт куда сподручней. И вер-
тикаль, и силовики приободрятся: 
Москва с нами!

Наибольший резонанс вызва-
ло заявление российского прези-
дента о том, что он по просьбе 
Лукашенко сформировал «опреде-
ленный резерв из сотрудников пра-
воохранительных органов». Проще 
говоря, Москва готова бросить на 
подмогу своих «космонавтов», если 
Лукашенко не хватит собственных.
Кремль якобы не слышал 
о зверствах силовиков и 

тоже кивает на Запад
Путин также дал понять, что 

Лукашенко прощен за историю с 33 
задержанными вагнеровцами, спи-
сал это на происки украинских и 
американских спецслужб.

Российский президент заявил, 
что на процессы в Беларуси хотят 

влиять извне (по контексту – с 
Запада) ради определенных поли-
тических интересов, и отметил, 
что «правоохранительные органы 
Беларуси ведут себя достаточно 
сдержанно, несмотря ни на что».

То есть пули против собствен-
ных граждан – это как бы еще 
сдержанная реакция. Ну правда же, 
огнеметов не было, только водоме-
ты. О зверствах силовиков, о том, 
как пытали, превращали в мясо 
задержанных на протестах после 
выборов 9 августа, российский 
руководитель якобы не знает. Зато 
по ходу вспомнил о свежем случае 
насилия полицейских над афроаме-
риканцем в США. Классика жанра: 
а у них там чернокожих линчуют!

Также российский руководи-
тель, как видим, поддерживает, 
пусть и в редуцированных фор-
мулировках, версию Лукашенко о 
неких западных кукловодах.

И еще: Путин согласился с 
тем, что недопустимо создавать не 
предусмотренные конституцион-
ные органы. А это уже камень в 
огород Координационного совета 
(КС), созданного по инициативе 
Светланы Тихановской. То есть 
Кремль поддержал давление на эту 

структуру, возбуждение уголовно-
го дела по факту ее создания.

Надо ли говорить, насколько 
это крепит боевой дух Лукашенко 
(помните кадр с автоматом?), и так 
уже разворачивающего контрна-
ступление?

Новая Конституция: 
попытка подменить злобу 

дня
Правда, Путин оговорился: 

«Конечно, если люди вышли на ули-
цу, все должны с этим считать-
ся, слышать это, реагировать». 
И напомнил в этой связи, что его 
белорусский коллега «готов рас-
смотреть возможность проведе-
ния конституционной реформы», 
а потом уже провести выборы по 
новому Основному закону.

Очевидно, что это согласован-
ная линия. Лукашенко на совеща-
нии в Минске тоже повел разговор 
в этом ключе, впервые высказал-
ся за некий диалог. Но, естествен-
но, на своих условиях: «С улицей 
никто из властей за стол перего-
воров не сядет». Он готов говорить 
с трудовыми и студенческими кол-
лективами. Плюс «вменяемые люди 
от оппозиции».

КС, который сразу обвинили в 
намерении захватить власть и при-
жали уголовкой, Лукашенко, надо 
понимать, к вменяемым не отно-
сит. Хотя в этой структуре никакие 
не радикалы. Совет же, обратите 
внимание, создан по инициативе 
главной соперницы действующего 
президента на минувших выборах. 
Таким образом, с ее сторонниками 
бессменный и пока несменяемый 
президент разговаривать не хочет.

Но ведь это миллионы граждан, 
возможно, большая часть населения. 
Вся нынешняя буча из-за того, что 
эти люди убеждены: их голоса укра-
ли, де-факто победила Тихановская.

И если позицию этих людей, 
их представительство исключить 
из диалога, то с кем и о чем тогда 
говорить?

То есть речь идет о бутафор-
ском диалоге с тщательно отфиль-
трованными представителями 
соответствующих коллективов 
(чтобы не кричали «Уходи!», как 
это было на МЗКТ) и толикой руч-
ных якобы оппозиционеров (жела-
ющих выступить на подтанцовке 
найти нетрудно).

Александр КЛАСКОВСКиЙ.
(Naviny.by)

БЕЗ РЕТуШИ ПоЗИЦИя

Юрий Хаджимуратович Караев!
Я, Говорушкина Вероника 

Сергеевна, гражданка Республики 
Беларусь, член расширенного 
состава Координационного совета, 
обращаюсь к Вам как к Министру 
внутренних дел Республики 
Беларусь и офицеру.

На сегодняшний день Вы явля-
етесь единственным представите-
лем государственной власти, прямо 
признавшим чрезмерное примене-
ние силы сотрудниками специаль-
ного подразделения ОМОН и дру-
гих силовых структур Республики 
Беларусь.

13 августа 2020 года в про-
грамме «Ничего личного» теле-
канала ОНТ на вопрос ведущего 
«Признаете ли Вы, что иногда сила 
была применена «не по адресу»?», 
Вы ответили: «К сожалению». Я 
увидела боль в ваших глазах, и я 
верю в ваше сожаление.

16 августа 2020 года на митин-
ге в поддержку первого президен-
та Республики Беларусь Вы дали 
интервью журналисту новостного 
портала TUT.BY, высказавшись 
насчет требований о своей отстав-
ке или лишении себя жизни как 
о недопустимых ввиду возможной 
деморализации личного состава 
– и я верю в искренность Вашей 
заботы о подчиненных Вам сотруд-
никах.

21 августа 2020 года вы встре-
тились с архиепископом Римской 
Католической Церкви Тадеушем 
Кондрусевичем, которому сказали, 
что глубоко переживаете все про-
изошедшее, а также заявили, что 
«каких-то команд на жестокое 
обращение с людьми что на улицах, 
что по пути конвоирования, а тем 
более в местах содержания» Вы не 
давали. И я верю, что Вы не давали 
таких команд, потому что режим 

никогда не совершает главное зло 
«своими руками».

Юрий Хаджимуратович, Вы 
являетесь единственным человеком 
в Республике Беларусь, взявшим на 
себя ответственность за произо-
шедшее 9–12 августа 2020 года. Ни 
Верховный главнокомандующий 
Республики Беларусь, ни руково-
дители иных силовых ведомств, к 
сожалению, не показали подобной 
Вам смелости. Вы также являетесь 
единственным представителем вла-
сти, проявившим искреннюю заин-
тересованность в общественном 
диалоге.

Я считаю Вас умным, честным 
и образованным человеком.

«Наша Нива» писала о том, что 
Ваши любимые авторы – Толстой, 
Достоевский, Куприн, а также 
о том, что Вы искренне стреми-
тесь воспитать солдат достойными 
гражданами нашего государства. 
Ваши цитаты:

«Доводим до ума все знания 
по истории и географии Беларуси: 
области, города, столицы Великого 
Княжества Литовского – в какие 
времена где что было. Если шко-
ла допустила пробелы в изучении 
истории, то мы их исправляем. 
Ведь без знания истории своей 
страны идеологии и патриотизма 
быть не может, собственно».

«Всегда объясняем, что мы – 
это защита граждан, а не караю-
щий меч революции, как это рань-
ше об органах ВЧК-НКВД говори-
ли».

«Белорусский партизан» писал, 
что в милицейских кругах Вас 
называют «очень порядочным чело-
веком и офицером». Я могу разде-
лить это мнение.

Когда несколько лет назад в 
ТЦ «Новая Европа» от рук «пар-
ня с бензопилой» погибла Елена 

Александронец, Вы единственный 
из представителей белорусской 
власти пришли на прощание с ней.

Вы отменили обязательную 
проверку всех сотрудников на 
полиграфе.

При Вас в белорусском спецна-
зе впервые появились женщины.

Я приношу свои извинения за 
всю безальтернативность моих пре-
дыдущих суждений о Вас. Сейчас я 
не считаю Вас преступником (пока 
не будет доказано иное).

Я прошу Вас инициировать 
процесс создания государственной 
структуры, способной вступить в 
диалог с представителями оппози-
ции (для власти) и большинства 
(для народа). Я прошу Вас войти и 
(возможно) возглавить ее состав.

Я прошу Вас инициировать 
процесс расследования всех фак-
тов пыток и иного жестокого, бес-
человечного и унижающего досто-
инство обращения. Я прошу Вас 
выступить гарантом полноты и 
всесторонности таких расследова-
ний.

Я прошу Вас защитить перечис-
ленными выше действиями бело-
русский народ, свое доброе имя и 
офицерскую честь.

Я свидетельствую, что настоя-
щее письмо было написано мной 29 
августа 2020 года по собственной 
инициативе и выражает исключи-
тельно мое мнение. Я свидетель-
ствую, что данное письмо было 
написано мной на безвозмездной 
основе. Я прошу Вас защитить 
меня от возможных негативных 
последствий данного письма Вам 
и опубликования его в открытых 
источниках информации. Я верю в 
Вас, господин офицер.

Вера Сергеевна 
ГОВОРУШКиНА, гражданка 

Республики Беларусь.

сЛова ЭксПЕРТу

Аляксандр Лукашэнка 
заявіў, што NATO перакінула 
18 амерыканскіх самалётаў 
F-16 з-пад Берліна да мяжы з 
Беларуссю. Лукашэнка сказаў, 
што ў адказ на гэты манеўр 
ён прывёў войска ў баявую 
гатоўнасць. Каменціруючы 
сітуацыю, ваенны эксперт 
Аляксандр Алесін патлумачыў, 
у чым сэнс гэтай перадыслакацыі 
авіяцыі NATO.

– Гэтыя самалёты перакінулі 
на аэрадромы ў Польшчы. Гэта 
дастаткова часта адбываецца ў 
межах планавых вучэнняў, калі 
іх перакідваюць на перадавыя 
аэрадромы. Польскія аэрадро-
мы лічацца перадавымі, скара-
чаецца падлётны час да патэн-

цыяльнага праціўніка. Гэта ідзе 
дзяжурная адпрацоўка. І мы 
так робім, і расіяне. Калі ідуць 
вучэнні, практыкуюцца ў рэаль-
ных сітуацыях умацаванні на 
пэўным кірунку.

Цяпер у Польшчы ўвесь 
час ідуць вучэнні, прынамсі, 
да нядаўняга часу яны ішлі на 
некалькіх палігонах.

Я не сказаў бы, што гэта 
нешта экстраардынарнае. Раней 
мы глядзелі на гэта даволі 
зычліва: планавыя вучэнні дык 
планавыя, і нашы Міністэрства 
абароны і МЗС казалі, што мы іх 
не баімся.

Але цяпер ёсць каманда 
баяцца. Маўляў, Захад праяўляе 
сваю звярыную сутнасць, і мы 

не можам яму гэтага дазволіць. 
У прынцыпе, гэта нармальная 
сітуацыя, калі для згуртавання 
ўнутры краіны папярэджваюць 
замежнага ворага, што мы яму 
нанясём сакрушальны ўдар.

– А наколькі часта адбыва-
юцца такія перадыслакацыі? 
Наколькі я разумею, 18 
самалётаў – гэта даволі шмат.

– Бывае і больш. Гэта эска-
дрылля. Адбываецца гэта даволі 
часта. Адпрацоўваюць аперацыі 
супраць патэнцыяльнай агрэсіі 
Расіі. На вучэннях разгортваюць 
сухаземныя сілы, а авіяцыя іх 
прыкрывае з паветра. Здаецца, 
гэта адбываецца ледзь не што-
год. Калі не з Нямеччыны, дык з 
Італіі, з базы ў Авіяна.



1 ÂÅÐÀÑÍß 2020 ã.

http://www.nv-online.info33 Б Е Л А Р У С Ь

соЛИдаРносТЬгРоМкоЕ дЕЛо

Международная ассоциация разработчиков игр  
написала письмо Лукашенко и администрации ПВТ

Обогреем, накормим, даже заплатим!
Бездомным актерам-купаловцам готовы помочь тысячи минчан

Когда выйдет на свободу  
Вячеслав Бурский…

74-летний экс-гендиректор холдинга «БелОМО», доктор технических наук Вячеслав 
Бурский ждет, когда к нему применят амнистию.

Его жалобы на приговор о пяти годах лишения свободы остались без удовлетворения.

Скардзіцца, спадар Сівак, трэба на тых,  
хто ў камуфляжнай форме

Почему диктаторы редко уходят 
«по-хорошему» и как народу  

не наступить на те же грабли?

Дети начнут стыдиться приспособленчества родителей
оТкРЫТЫМ ТЕксТоМ

Да, я госслужащая. Система 
образования у нас государствен-
ная. И хотела бы обратиться 
к госслужащим, в том числе и 
чиновникам.

Я знаю, среди вас множество 
порядочных людей. Вернее, среди нас.

То, что произошло в эти недели, 
неотменимо. Ничего уже не рассо-
сется. Будет подспудно тлеть и вос-
пламеняться. Партизанские тактики, 
извечный метод тихого саботажа 

распоряжений сверху… Подумайте 
о будущем – если не страны, так 
о своем. Нет, это не клич, не угро-
за (мол, вас будут люстрировать и 
наказывать). Я о другом.

Сейчас начинается страшный 
раскол поколений: дети начнут сты-
диться нерешительности и приспо-
собленчества родителей. Это будет 
гораздо хуже, чем коммунисты и 
вольнолюбивые шестидесятники. 
Потому что и те, и другие по сво-
ей сути были советскими людьми. 
Многие – искренними.

Тем более это не конфликт 
поколений. Это именно раскол.

Вы и вправду думаете, что 
ваши дети на стороне тех раз-
ухабистых бабищ обоего пола, 
которые кликушествуют на искус-
ственно собранных митингах?

Да, они передергиваются, ког-
да понимают, что вы – их умные, 

любящие родители – заодно с эти-
ми кликушами. Да, вы им може-
те сказать: я это делал ради тебя, 
ради твоей безопасности... А они 
в лучшем случае посмотрят на вас 
с жалостью. Не с нежностью, не 
с сочувствием, не с уважением. С 
сожалением. Вот так вернее ска-
зать.

Если они совестливые и добрые, 
которых вы хотели бы вырастить 
(никто не хочет вырастить мерзав-
цев), вы думаете, они захотят сто-
ять в армейском строю – совсем 
еще дети, с голыми тощими шеями, 
с испуганными глазами, – ожидая 
команды бить по своим? По мир-
ным, красивым, радостным. А вы 
этого для них хотите? Почему-то я 
уверена, что нет.

Айтишники переводят биз-
нес в другие страны. Им неуютно 
здесь, а при блокировке интернета 

работать попросту невозможно. 
Да у вас каждый второй ребенок – 
айтишник…

Я – мама и бабушка. А вы?
Подумайте о будущем ваших 

семей. О себе, в конце концов. Я 
знаю, что такое – когда твой ребе-
нок живет в другой стране. И не 
надо мне говорить о нынешних 
средствах коммуникации: я не 
могу нянчить внучку по скайпу. А 
с коронавирусом не смогу ее уви-
деть еще неизвестно сколько. Она 
растет без меня, ко мне каждый 
раз привозят другого ребенка. Я 
вижу мою дочь раз в полгода, и 
это больно. Мы любим друг дру-
га, но мы отвыкаем друг от дру-
га: разные контексты дают о себе 
знать. Я долго готовлюсь к тому, о 
чем поговорю с ней при встрече, 
– а при встрече разговор уходит 
в сиюминутки. Пока здесь будет 

так, как сейчас, мы не увидимся. 
Но для меня нет другой земли, 
кроме этой.

Это хорошая земля. Как хоро-
шо можно на ней жить – и нам, и 
нашим детям, и внукам. Белорусы 
привыкли жить не на щедром чер-
ноземье, привыкли выкорчевы-
вать пни и доводить самую скуд-
ную землю до ума. Да, у нас подто-
чена наука. Да, у нас почти унич-
тожены образование и культура. 
О медицине и говорить нечего: 
она держится на голом энтузиазме 
уверовавших в клятву Гиппократа. 
Их все меньше, но пока что есть.

Мы справимся, я уверена. Мы 
справимся ради будущего. А буду-
щее – наши дети. Услышьте их, 
пожалуйста!

Была такой антрополог 
Маргарет Мид. У нее есть рабо-
та «Культура и преемственность», 

ставшая классической. Она корот-
кая, доступно написана. О трех 
типах культуры. Один – где велика 
роль старейшин, где дети учат-
ся у дедов и отцов. Второй – где 
установки старшего поколения 
дезавуированы, и связь у людей 
горизонтальная. Там важна роль 
сверстников. И, наконец, третий 
тип культуры – там, где старшие 
должны учиться у младших. Ну, 
как многие из нас учились у них 
владению гаджетами. Ведь учи-
лись же. И при этом требовали 
уважения к нашей «мудрости».

У нас уже давно прорастает 
третий тип культуры, а мы ведем 
себя в соответствии с первым: так 
от нас требуют. Кстати, не толь-
ко Лукашенко. И чины мал мала 
меньше. Да и самоцензура, чего 
греха таить. Она – наше все. И 
получается абсурд: мы живем, 

как будто бы в это верим. Наши 
рапорты, наши обязаловки – из 
1970-х годов, мы сами это видим и 
морщимся от несовпадения реаль-
ности и этих навязших в зубах 
штампов. И сами же это усугу-
бляем. Работа подменяется отче-
том, радость – парадом, а диалог – 
компромиссом. Вот это гаденькое: 
«Ну, вы же всё понимаете…» Мы, 
взрослые люди, играем в мелкие 
игры, исхитряемся действовать не 
нормальным путем, а тем, за кото-
рый не последует нареканий.

В какой-то мере это всюду так. 
Человеческая природа, мимикрия, 
адаптивность… Но нельзя же 
терять все разумные пределы.

А тем более – нельзя позво-
лить себе потерять детей. Пора их 
услышать.

Юлия ЧЕРНЯВСКАЯ, 
культуролог, профессор.

После высокого гражданского 
поступка – ухода практический 
всей труппы Купаловского теа-
тра вслед за своим несправедли-
во уволенным директором Павлом 
Латушко – актеры неизбежно стол-
кнулись с насущными бытовыми 
проблемами. И первая, жизненно 
важная конкретно для 12 человек 
– автоматическое лишение аренд-
ного жилья, предоставленного им 
государственным театром только 
на время службы в данном учреж-
дении. Да, пока еще людей не высе-
лили из квартир, но это может про-
изойти в любой момент, и тогда 
они в одночасье окажутся на улице. 
А человек не птица, существовать 
между небом и землей он не может, 
да и пичуги ночуют все-таки на 
деревьях под сенью листвы.

И тогда актеры обратились за 
помощью к своим зрителям: помо-
гите в короткие сроки найти при-
емлемое жилье. Что вы думаете, 
откликнулись сотни и сотни белору-
сов! Вообще, в эти дни наше молодое 
гражданское общество показывает 
беспримерную солидарность, застав-
ляя удивляться самим себе.

Актер Сергей Чуб, уполномо-
ченный коллективом аккумулиро-

вать информацию по этому вопро-
су, сказал, что в первые сутки звон-
ков было такое количество, что 
он 22 часа не мог выпустить из 
рук свой телефон. Причем многие 
предлагали жилье бесплатно, осо-
бенно те минчане, которые живут 
и работают сейчас за границей, а 
их белорусские квартиры пустуют. 
Или же, например, с оплатой толь-
ко коммунальных услуг.

Звонили семьи, готовые добро-
вольно уплотниться, освободить 
одну из комнат для бездомного акте-
ра. Предлагали услуги даже очень 
пожилые люди – они тоже хотят раз-
делить свои скромные квадратные 
метры с нуждающимися.

Еще одна группа звонков 
– владельцы агроусадеб и част-
ных домов. От широты души они 
обещали еще и бесплатное пита-
ние: «Куры, гуси, яйца – у нас все 
свое, мы любимых артистов еще 
и накормим!» Звонили айтишники 
и коммерсанты, люди с хорошим 
достатком, готовые помочь с опла-
той новой жилплощади на месяц-
два и даже до полугода.

Некоторые предлагали свои 
машины и бусики для переезда, да 
еще и свою физическую силу, что-

бы вещи переносить. Было очень 
много звонков от людей, которые 
просто хотели помочь деньгами. 
Но благотворительность подобного 
рода актеры принимают только от 
близких друзей. Наличка из рук в 
руки – это все-таки щекотливый 
момент, который при желании лег-
ко можно подвести под уголовную 
статью. Здесь требуется осторож-
ность, известная щепетильность, да 
и провокации нельзя сбрасывать 
со счетов.

Я спросила Сергея Чуба о 
моральном состоянии его това-
рищей. Честно говоря, удивилась, 
услышав, что купаловцы уже успе-
ли получить несколько солид-
ных предложений из Вильнюса и 
Варшавы.

– Но на данный момент вари-
анты отъезда за границу коллек-
тива, условно говоря, нового 
Купаловского не рассматриваются. 
У нас нет цели покидать родину, 
это крайний вариант. Сейчас мы 
все в Минске, держимся друг за 
дружку, ведем переговоры с теми, 
кто готов нам именно в столице 
предоставить площадку и спон-
сорскую помощь на костюмы и 
декорации. Но все под присмотром 

юристов, естественно. Мы не хотим 
нарушать законодательство.

Как известно, из Национального 
драматического академического 
театра имени Янки Купалы уволено 
58 человек. Но это не весь коллек-
тив, примерно 15 актеров остались 
в старых стенах, они не писали 
заявления об уходе. В основном это 
старая гвардия…

– Люди всю жизнь отдали 
Купаловскому театру, у них есть 
свое мнение, своя позиция. И они 
имеют на это право! – убежден 
Сергей Чуб. – Да, народный артист 
Геннадий Овсянников остал-
ся в старых стенах Купаловского. 
Геннадий Степанович присут-
ствовал на наших собраниях, он 
молчал, мы видели, что ему было 
тяжело и больно. Он ведь доста-
точно мудрый человек, чтобы не 
понимать, что происходит. И ни 
единого слова упрека от него в наш 
адрес мы не услышали. Понимаете, 
мы ведь тоже имеем право на 
свою гражданскую позицию: мы 
не можем играть спектакли в то 
время, когда унижают, а тем более 
физически уничтожают наших 
соотечественников.

Елена МОЛОЧКО.

З нагодЫвоЛнуЮЩая ТЕМа

уЛЬТИМаТуМ

Международная ассоциа-
ция разработчиков игр написала 
открытое письмо, в котором высту-
пила в защиту белорусских граж-
дан и разработчиков. Приводим его 
с некоторыми сокращениями.

«Народ Беларуси выходит на ули-
цы за свое право на свободные и про-
зрачные выборы и в поддержку своих 
основных прав человека. Мирно про-
тестующие граждане были встрече-
ны насилием, арестами и пытками. 
Как глобальная организация с члена-
ми по всему миру, мы поддерживаем 
народ Беларуси за освобождение всех 
политических заключенных и про-
зрачные выборы, – говорится в заяв-
лении. – Видеоигры – это средство 
инноваций, творчества, технологий 
и самовыражения. Разработчики игр 
не могут процветать без свободы 

самовыражения. Душераздирающе 
осознавать, что разработчики и 
другие граждане были жестоко изби-
ты и арестованы за их мирные 
протесты. Прекращение доступа 
к Интернету не только заглушает 
голоса людей, но и наносит ущерб 
средствам к существованию разра-
ботчиков, которые полагаются на 
него.

Граждане Беларуси должны 
своими голосами определять буду-
щее своей страны. Мы здесь, в 
Международной ассоциации разра-
ботчиков игр, поддерживаем их и 
тех, кто борется за то, чтобы их 
голоса были услышаны».

После этого представите-
ли ассоциации обращаются к 
Александру Лукашенко и админи-
страции Парка высоких технологий 

Республики Беларусь с требовани-
ем остановить применение наси-
лия против мирных протестующих 
и освободить всех политических 
заключенных, среди которых есть 
также «разработчики игр и иные 
специалисты индустрии, ставшие 
объектами пыток и беспрецедент-
ной жестокости со стороны прави-
тельственных силовых структур».

Среди других требований: рас-
следовать все случаи пыток и жесто-
кости, провести новые, честные и 
прозрачные выборы (так как это 
«основа демократии, необходимая 
для развития экономики страны, 
включая и индустрию компьютер-
ных игр»). А также установить, ока-
зывала ли администрация ПВТ дав-
ление на резидентов, и «расследовать 
и привлечь виновных в ограничениях 

доступа к сети Интернет, наблю-
давшихся в Республике Беларусь в 
период с 9 августа; гарантировать, 
что доступ к сети Интернет никог-
да не будет снова ограничен, так 
как это существенно для реализации 
прав человека и гражданина».

В конце авторы обращения 
подытоживают: «…если эти условия 
не будут выполнены, то мы будем 
вынуждены рекомендовать нашим 
партнерам, через все доступные 
нам средства и мероприятия, избе-
гать сотрудничества с Республикой 
Беларусь. Мы организуем помощь 
всем белорусским компаниям с пере-
ездом в другие страны по их выбо-
ру. Мы будем рекомендовать всем 
другим разработчикам и иным 
IT-компаниям избегать инвестиций 
и сделок с Республикой Беларусь».

Кіраўніцтва Мінскага гарвыкан-
кама паскардзілася ў афіцыйным 
тэлеграм-канале на тое, што пад-
час масавых акцый вытоптваюцца 
клумбы на плошчы Незалежнасці, 
наносіцца ўрон службам, якія зай-
маюцца добраўпарадкаваннем у 
цэнтры горада. Што ж, сталічныя 
начальнікі маюць права на абурэн-
не, але ж іх крытыка павінна быць 
адраснай. Я, напрыклад, не раз браў 
удзел у пратэстных мітынгах, якія 
праводзіліся побач з Домам ура-
да і будынкам гарвыканкама. І з 
усёй адказнасцю скажу: не бачыў, 
каб нехта таптаўся па клумбах. Калі 
выпадкова чыясьці нага і трапляла 
на зялёную траўку, то людзі рабілі 
такому чалавеку заўвагу – і ён 
хуценька мяняў месца дыслакацыі. 
Нават замежнікі здзіўлены высо-
кай культурай мірных пратэст-
ных акцый, якія праходзяць у нас 

ужо тры тыдні і якія выкліканы 
беспардоннымі фальсіфікацыямі 
падчас прэзідэнцкіх выбараў.

Калі спадару Сіваку, які на 

сённяшні дзень займае паса-
ду старшыні Мінгарвыканкама, 
і абурацца, то не ўдзельнікамі 
мітынгаў, а тымі, хто з’яўляецца 

на плошчу Незалежнасці, каб 
сілай разагнаць пратэстоўцаў. 
Паглядзіце, колькі ў сеціве 
здымкаў, на якіх бачна, як цэлыя 
групы асоб у камуфляжнай форме 
топчуцца па газонах. Вядома ж, 
пад іх чаравікамі з металічнымі 
накоўкамі трава жывой не заста-
нецца. Вось ім, шаноўны мэр, і 
прад’яўляйце прэтэнзіі.

Дарэчы, сталічная міліцыя, 
АМАП знаходзяцца ў непасрэд-
ным падпарадкаванні Мінскага 
гарвыканкама. Дык што, спадар 
Сівак, вы не можаце іх акульту-
рыць, сказаць, каб яны вучыліся 
паводзіць сябе так, як павод-
зяць удзельнікі мірных пратэст-
ных акцый? Няхай яны за свой 
кошт і аднаўляюць кожную паш-
коджаную клумбу на плошчы 
Незалежнасці.

Віктар ГАЛІЦКІ.

Российский экономист Алексей 
Захаров несколько лет назад 
собрал данные о диктаторах-долго-
жителях, которые пробыли 18 и 
больше лет у власти, начиная с 
1945 года. Он решил подсчитать, 
кто из них ушел «по-хорошему», а 
кто «по-плохому», и выявил опре-
деленную закономерность.

В первую группу он отнес тех, 
кто не был убит, не был вынужден 
уехать из страны и не сел в тюрьму. 
То есть в данном случае авторитар-
ный правитель добровольно ушел 
в отставку, проиграл выборы или 
назначил преемника.

Вторую группу представили те, 
кто потерял власть в ходе военных 
переворотов, революций, внешнего 
вторжения и был убит.

В базу Захарова попали 96 дик-
таторов, и, согласно статистике, 
16 из них остаются у власти до 
сих пор, 60 – ушли «по-плохому», 
и только 17 – «по-хорошему». 
Получилось соотношение три к 
одному.

Исследователь также выяснил, 
что, если авторитарный лидер 
остается у власти не 18, а 24 года, 
данное соотношение становится 
уже пять к одному.

Какой из этого следует вывод? 
Что чем дольше диктатор остается 
у власти, тем меньше шансов у него 
на благополучную старость.

В чем основная 
причина такого конца?

Почему все же диктаторы «пло-
хо» заканчивают? Считается (такую 
точку зрения высказывал ученый 
Шаун Ларком), что все зависит от 
количества преступлений, кото-
рые успел «накопить» диктатор к 
моменту, когда у оппозиции появ-
ляется шанс сместить его с кресла. 
Чем сильнее автократ замаран кро-
вью и совершенными преступлени-

ями, тем меньше у него шансов на 
спокойную старость.

Авторитарным правителям не 
мешало бы обратить внимание 
на этот факт, поскольку история 
показывает: если «точка невозвра-
та» уже пройдена, уйти в отставку 
«по-хорошему» не выйдет. 

Например, по мнению экс-
перта Московского центра 
Карнеги Андрея Колесникова, 
если Александр Лукашенко даже 
победит в этом эпизоде белорус-
ской революции (то есть подавит 
протест и расположится с диском-
фортом на штыках), он рискует 
проиграть – и потерять сразу все, 
включая, возможно, и свободу – в 
последующих эпизодах неизбеж-
ного противостояния с проснув-
шимся белорусским гражданским 
обществом. Ведь оно теперь засы-
пать не собирается.

«Пример Лукашенко – другим 
наука. Его неуступчивость – хоро-
ший технологический урок дикта-
торам и ответ на вопрос, как в кра-
ткосрочной перспективе удержать 
власть. Но плохой урок в смысле 
сохранения личной безопасности 
и спокойной встречи старости в 
средне- и долгосрочной перспек-
тиве», – написал Колесников в ана-
литическом материале «Дилемма 
диктаторов. Почему Лукашенко не 
уходит».

Почему после одного 
диктатора приходят 

другие?
Но, наверное, не менее важно, 

что происходит после ухода дикта-
тора. Многие, возможно, думают, 
что диктатор ушел – и все сра-
зу должно стать хорошо. Однако 
статистика здесь не радует: из 160 
случаев завершения диктаторского 
периода только в 60% наступала 
демократия, а почти в 40% слу-

чаев начиналась новая диктату-
ра. Причем чем дольше автократ 
управляет страной, тем выше веро-
ятность, что один диктатор просто 
сменит другого.

Это можно объяснить несколь-
кими причинами. Во-первых, 
политическое поле оказывается 
настолько зачищенным, что на нем 
почти отсутствуют конкуренты. 
Например, в Беларуси Александр 
Лукашенко уже давно от них изба-
вился. В этом плане показатель-
ными были прошедшие выборы. В 
СИЗО сидит блогер Тихановский, 
затем арестовали экс-банкира 
Виктора Бабарико, Валерия 
Цепакло ЦИК «отбраковал» во вре-
мя подачи подписей. В принципе, и 
ранее белорусы годами наблюдали 
в стране политическую пустыню.

Во-вторых, диктаторский 
режим существовал безоблачно в 
течение длительного времени не 
просто так, а потому, что ему это 
позволило общество. Чаще все-
го диктатуры возникают в таком 
гражданском обществе, которым 
достаточно легко манипулировать.

Система в таких государствах 
годами строится таким образом, 
что все решения замкнуты на одно-
го человека. Беларусь – наглядный 
этому пример. Власть в стране 
сконцентрирована в руках одного 
человека. Ни одно важное реше-
ние не принимается без одобрения 
Александра Лукашенко.

Все это оборачивается тем, что 
вся вертикаль власти боится брать 
на себя ответственность и не хочет 
ни за что отвечать. Да и народ со 
временем убеждается, что от него 
ничего не зависит.

К сожалению, чтобы сменить 
такую модель, потребуются годы, 
потому как это длительный про-
цесс, который напрямую связан с 
созреванием общества.

ирина МУРиНА.

Он отбывает наказание в Бобруйской испра-
вительной колонии. Некоторое время Вячеслав 
Бурский находился под домашним арестом – ему 
изменили меру пресечения, это было еще до суда. А 
после приговора прямо в зале суда на него надели 
наручники. Бурского этапировали в Жодино, а уже 
оттуда, когда приговор вступил в законную силу, 
перевели в Бобруйск.

В скором времени к нему должна быть при-
менена амнистия – на то, чтобы выполнить все 
формальности, администрации колонии отводится 
девять месяцев. После того как по амнистии от 
приговора отнимут год, получится, что Бурский 
уже отбыл половину срока. Это дает право писать 
прошение о помиловании. Не исключено, что 
именно так он и поступит.

Правда, если в стране вдруг сменится власть, то 
Бурскому и тем, кто также рассчитывает на поми-
лование, придется еще некоторое время подождать 
– процедура может растянуться на неопределен-
ный срок.

«Мы могли бы и раньше подать прошение о 
помиловании, но если половина срока не отбы-
та, комиссия, которая рассматривает документы, 
может эту просьбу отклонить, – говорят адвока-
ты. – Поэтому тут рисковать, может быть, и не 
стоит. Потому что по закону следующее ходатай-
ство о помиловании может быть подано только 

через год. Через закон, увы, никак не перепрыгнешь. 
Поэтому мы ждем ноября».

На условия в колонии Вячеслав Бурский не 
жалуется.

«Держится! – говорят те, кто поддерживает с 
ним отношения. – Старается, чтобы его не видели 
сломленным, даже семье говорит: лишний раз не 
приезжать на свидания. Не хочет, чтобы его виде-
ли в заключении, не показывает вида, что что-то 
плохо. Но там особенно ничего лишнего и не рас-
скажешь. Все общение – через стекло по телефону».

Марина КОКТЫШ.



http://www.nv-online.infoП О Ш Т А44 1 ÂÅÐÀÑÍß 2020 ã.

Яны спазнаюць шмат пакут, 
бо іх чакае Страшны суд
У Вілейцы на сустрэчы жыхароў 
(прысутнічала каля 500 чала-
век) з мясцовымі чыноўнікамі 
старшыні райвыканкама Алегу 
Бегунцу прапанавалі паклясціся 
на Бібліі, што выбары не былі 
сфальсіфікаваныя. Не пакляўся...

Нічога дзіўнага не бачу,
Што ў нас з нядаўняе пары
Чыноўнікаў на справаздачу
Завуць райцэнтраў жыхары:
Калі бурліць уся сталіца,
Пайшоў на вуліцы народ,
Дык і ў райцэнтрах не баіцца
Тутэйшы люд «разявіць рот».
Ну, словам, бунт падняўся ўсюды.
Народ і ў гэтым гарадку
На выбарах такой аблуды
Не бачыў на сваім вяку.
Народ з-за гэтага пануры,
Не можа ён стрываць хлусню,
Таму пазваў у дом культуры
Райвыканкама старшыню,
А той прывёў з сабой, вядома,
Сваіх чыноўнікаў гурму,
Каб адчуваць сябе як дома,
Каб штось падказвалі яму.
А зала ўся бітком набіта.
І на трыбуне, на віду,
Ён, старшыня, – уюн нібыта,
Што трапіў на скавараду.
– Паверце: выбары, – даводзіў, –
Былі крыштальнай чысціні!
Ды з жыхароў амаль ніводзін
Чамусь не верыў старшыні.
Абурана гучала з залы:
– Былі ў камісях хлусы!
– За Ціханоўскую, – казалі, –
Мы аддавалі галасы,
А выйшла, што за Лукашэнку.
Ён зноў, як кажуць, на кані!
Ды словы – як гарох аб сценку,
Хоць плюй у вочы старшыні.
Аднак жа не плявалі ў вочы,
А проста гэтага замест
Яго «прыбіў» адзін рабочы,
Які выходзіў на пратэст:
– Народу тут кляліся шмат вы,
Што ўсё лічылася як след.
Але пустыя вашы клятвы.
А калі вы не прайдзісвет
І калі ў Бацькі гэтак многа
Прыхільнікаў у гарадку,
На Біблію – скрыжалі Бога –
Пакласці зможаце руку?
І старшыню райвыканкама
Прабіла на халодны пот.
Усіх чыноўнікаў – таксама.
І толькі выслухаў народ
Ад старшыні намёк празрысты
(Руку пакласці ён не змог):
Маўляў, ва ўладзе – атэісты,
І ёсць у нас уласны бог...
***
Няхай жа ведаюць чынушы,
Што іх чакае шмат пакут,
Бо Бог судзіцьме нашы душы,
І гэта будзе Страшны суд!
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каЛонка 
аЛЕся няўвЕся

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

гаЗЕТа–ЧЫТаЧ

ПРаШу сЛова!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
каРТИна жИЗнИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛ СКиЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗН НАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

на ЗаМЕТку

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МнЕнИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКиЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

наБоЛЕЛо!

ЕсТЬ воПРос!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛ НиКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧнЫЙ оПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Так БЫЛо…

Врач президентской клиники 
уволился в знак протеста

Алексей Петкевич – врач-эндоскопист, десять лет проработал в Республиканском клиническом 
медицинском центре Управления делами президента. Но 14 августа он написал заявление на увольнение. 

Что подтолкнуло его к такому поступку?

Народ и народец

Так нужен ли нам 
такой Комитет 

государственной 
безопасности?
Кто у нас прежде всего отвечает 

за безопасность страны? Конечно же, 
Комитет государственной безопас-
ности. Заметьте, даже в его назва-
нии это слово является ключевым. 
И государство не жалеет денег для, 
как раньше говорили, чекистов. Штат 
их огромнейший, сеть разветвлена по 
всей Беларуси.

Казалось бы, кому, как не сотруд-
никам Комитета государственной без-
опасности, выявить все до единого слу-
чая фальсификации результатов голо-
сования во время выборов Президента 
Республики Беларусь. Это же самое 
опасное преступление, самый высо-
кий пост в стране должен занять тот 
кандидат, которому народ отдал пред-
почтение. Но сотни, тысячи фактов 
свидетельствуют о том, что произошла 
грубейшая и повсеместная подтасовка 
итогов выборов. Да и сам процесс их 
проведения проходил с огромнейшими 
нарушениями законодательства.

А чем занимался в это время 
Комитет государственной безопасно-
сти? Забил он тревогу, остановил без-
законие со стороны беспринципных, 
потерявших совесть председателей 
и членов избирательных комиссий? 
Ничего подобного со стороны тех, кто 
отвечает в стране за ее безопасность, не 
было. Что, те сотрудники подразделе-
ний КГБ, которые работают на местах, 
в регионах, не видели, как нагло, вопре-
ки всем правилам, в избирательный 
процесс вмешиваются председатели 
облисполкомов, райисполкомов, как 
они выкручивают руки членам участко-
вых комиссий, заставляя их переписы-
вать протоколы, подгоняя цифры под 
те, которые заранее были определены 
сверху? Я уверен, что все это они виде-
ли, но молчали. Могу предположить, 
что даже способствовали всему безоб-
разию.

Видя полнейший беспредел вла-
стей, услышав заоблачные цифры 
голосов в пользу Лукашенко, народ 
взорвался, вышел на улицы и площа-
ди с мирными протестами. Но и на 
этот раз сотрудники Комитета госу-
дарственной безопасности не выпол-
нили свою миссию. Не проявили 
они профессионализма в выявлении 
первопричины публичного возмуще-
ния тысяч и тысяч людей, а, наобо-
рот, стали их запугивать, применять 
необоснованные меры воздействия 
на многих из тех, кто стал открыто 
говорить о сфабрикованных результа-
тах голосования на многочисленных 
участках. Образно говоря, они грудью 
встали на защиту царя, а не народа, 
который своими налогами их кормит, 
содержит, оснащает дорогостоящими 
техническими средствами.

Скажите, так нужен ли нам, бело-
русам, такой Комитет государственной 
безопасности? Нет, конечно! И правиль-
но было бы, чтобы этот вопрос уже в 
ближайшее время был внесен в повест-
ку дня парламента. Если в основном 
назначенные А.Лукашенко депутаты 
побоятся это сделать, то жизнь в любом 
случае приблизит тот день, когда будет 
дан ответ на очень важный вопрос.

Олег НОВиЧЕНКО, 
избиратель, гражданин 
Республики Беларусь.

У Вілейцы кіраўніку раёна прапанавалі 
паклясціся на Бібліі, што выбары 

не фальсіфікаваліся. Ён адмовіўся

осТРЫЙ воПРос

Сустрэча чыноўнікаў з 
жыхарамі Вілейскага раёна адбы-
лася ў глядзельнай зале Палаца 
культуры. Свабодных месцаў 
амаль не было, прыйшло не менш 
за 500 чалавек.

– На жаль, узнікла неабход-
насць сустрэцца. Калі ласка, 
задавайце пытанні! – сказаў стар-
шыня Вілейскага райвыканкама 
Алег Бегунец.

Ля мікрафона выстраілася цэлая 
чарга з жадаючых выказацца.

– Чаму сёння не прысутнічае 
старшыня раённай камісіі па 
выбарах? Мы тут сабраліся, 
каб пра выбары пагава-
рыць, – удакладніў мясцовы 
актывіст Павел Хаванскі, член 
ініцыятыўнай групы Віктара 
Бабарыкі.

– Камісія скончыла сваю пра-
цу, і я не бачу сэнсу пра гэта 
гаварыць, – сказаў галоўны вер-
тыкальшчык раёна Алег Бегунец.

Яго словы выклікалі шквал 
незадаволенасці і гучныя 
воплескі прысутных.

– А каму тады задаваць 
пытанні пра выбары? Вы не мае-
це права адказваць на пытанні па 
выбарах і пратаколах, – мікрафон 
бярэ актывіст, сябра Партыі БНФ 
Аляксей Сюдак, які цікавіцца, 
чаму на выбарчых участках не 
былі вывешаны пратаколы гала-
савання.

– Я быў назіральнікам на 
басейне (маладзёжны ўчастак 
№5. – Заўв.рэд.). Мяне затрымалі, 
але пратакол не вывесілі. Мяне 
забралі гадзін у 9, адпусцілі 
гадзіны ў 3. А 9-й раніцы я 
прыйшоў – ніякага пратакола 
не было. Я звярнуўся ў раённую 
камісію. Мне сказалі: «Выбачайце, 
пратакола няма, і вам ніхто яго не 
пакажа», – працягвае Хаванскі.

– Пратаколы, наколькі 
я ведаю, былі вывешаны! 
Пратаколы не з’яўляюцца камер-
цыйнай таямніцай, на ўсіх участ-
ках былі, і хаваць іх няма сэнсу, 
– адказаў Бегунец.

З залы раздаецца калектыўнае 

працяглае «Не-е-е-е!».
Старшыні райвыканкама 

прапанавалі паклясціся на Бібліі, 
што выбары не фальсіфікаваліся. 
Адмовіўся.

Ад пратаколаў удзельнікі схо-
ду пераходзяць да фальсіфікацый 
вынікаў галасавання. На дум-
ку вілейцаў, гэта злачынства: 
«яны былі, і гэта прызнаў увесь 
цывілізаваны свет».

– Ці праведзена хоць адна 
праверка, ці заведзена хоць 
адна крымінальная справа? – 
удакладніў Яўген Абалевіч. 
– Чаму вы, знаходзячыся ва 
ўладзе, бяздзейнічаеце і толькі 
затрымліваеце бяззбройных 
мітынгоўцаў?

Ля мікрафона – Ігар Шабан. 
Ён прыйшоў на сустрэчу з 
лічбамі.

– Раней я заўсёды тэлефанаваў 
сваім сябрам, сябрам камісій. У 
2015 годзе за Таццяну Караткевіч 
афіцыйна аддалі быццам бы 
толькі пару працэнтаў галасоў, а ў 
рэальнасці – 22–23. За Лукашэнку 
67–70. Цяпер за Ціханоўскую 
было аддадзена значна больш 
галасоў. Як нам даказаць, што 
выбары на многіх участках 
сфальсіфікаваны? – кажа Ігар 
Шабан.

Далей гаворка пайшла 
пра затрыманні і разгоны пад-
час акцый пратэсту. Таццяна 

Гулецкая пачынае плакаць з 
першых слоў. Тлумачыць, што 
яе адзіны сын быў затрыманы ў 
Маладзечне. Дзе ён знаходзіцца, 
бацькі не ведалі трое сутак.

– Мы трое сутак не маглі 
знайсці сваё дзіця. Я звярталася ў 
выканкам, але нам не дапамаглі. 
Чаму не было інфармацыі, дзе 
мой сын? Чаму бацькам не 
паведамлялі? Потым яго адпусцілі, 
аказваецца, з «неадседжанымі» 
суткамі, заявіўшы, што ён можа іх 
адседзець у любы зручны для яго 
час, – жанчына працягвае плакаць. 
– Я добрапрыстойная грамадзян-
ка, не нацыстка і не «майданутая», 
але гэта, прабачце, нейкі нацызм, 
садызм! Ён выйшаў з чорным азад-
кам, не ў Вілейцы, Маладзечне. Мы 
знайшлі яго самі. Гэта кажа альбо 
аб поўным хаосе, альбо аб такім 
вось стаўленні да нас, грамадзян.

– Мы рабілі, што маглі! 
Спрабавалі максімальна дапамаг-
чы! – пракаментаваў Бегунец.

– Ёсць два дзеясловы: «мог» 
і «змог»! Яны розныя, разумее-
це, розныя! – адказала Таццяна 
Гулецкая.

Абураны вілейцы і разго-
нам выпадковых людзей падчас 
пратэстаў.

– Я з калегамі стаяла каля 
фантана. Мы проста размаўлялі. 
Раптам выскачылі людзі ў чор-
ным. Яны пачалі зацягваць 

хлопцаў у бусік, – распавяла жан-
чына. – Я асабіста вельмі спа-
лохалася. Стаяла і плакала. На 
маіх вачах білі дубінкай аднаго 
чалавека. Пасля гэтага пабеглі 
за падлеткамі і прыйшлі да нас. 
Сказалі: «Ідзіце адсюль прэч, або 
вы пракоціцеся разам з намі». 
Міліцыя, якая нас павінна абара-
няць, ці ж мае яна права жанчы-
нам ва ўзросце такое заяўляць?

«Брава!»
– Калі супрацоўнік вас нейкім 

чынам абражаў, я гатовы пака-
раць яго, – сказаў начальнік 
РАУС Аляксандр Бендасаў.

– Я магу назваць яго 
прозвішча, – удакладняе жанчы-
на. – Гэта быў Салавей (начальнік 
міліцыі грамадскай бяспекі РАУС. 
– Заўв.рэд.)!

З залы бурнае «О-о-о!». 
Бендасаў паабяцаў разабрацца з 
супрацоўнікам.

Узгадалі жыхары Вілейкі і 
сквер, дзе планаваўся перад-
выбарны пікет Святланы 
Ціханоўскай. У той дзень там 
сталі здымаць плітку, мес-
ца абгарадзілі, а выбаршчыкаў 
папрасілі пакінуць тэрыто-
рыю. Не абышлося тады і без 
затрыманняў. У прыватнасці, 
хто-ніхто спрабаваў удакладніць, 
ці ёсць дакументацыя на рэкан-
струкцыю і чыя была каманда 

знімаць плітку.
– Ёсць праект, – адказаў Алег 

Бегунец. – Каштарысны кошт не 
памятаю, з прапановай выйшла 
яўрэйская абшчына аб усталяванні 
помніка. Першы этап праекта – 
укладка пліткі, затым – усталяван-
не помніка. Старой плітцы гадоў 
50–60, таму вырашылі абнавіць. За 
бюджэтныя сродкі.

Сустрэча працягвалася амаль 
дзве гадзіны. Фіналам сталі 
патрабаванні жыхароў Вілейкі, 
якія яны перадалі старшыні 
раённага Савета дэпутатаў Алене 
Чабатар:

• Прызнаць несапраўднымі 
афіцыйныя вынікі галасавання.

• Неадкладная адстаўка дзей-
нага прэзідэнта.

• Размяшчэнне патраба-
ванняў аб адстаўцы Лукашэнкі 
на афіцыйных сайтах і ў раённай 
газеце.

• Вызваленне ўсіх палітвязняў.
• Правядзенне з удзелам 

міжнародных спецыялістаў праз-
рыстага і поўнага расследавання 
ўсіх выпадкаў гвалту.

• Прыцягненне да 
крымінальнай адказнасці ўсіх 
супрацоўнікаў праваахоўных 
органаў, якія ўжылі гвалт.

• Не перашкаджаць пра-
вядзенню мірных акцый.

• Адмена цэнзуры ў мяс-
цовай газеце.

Старшыня Вілейскага райвыканкама Алег Бегунец, начальнік Вілейскага 
РАУС Аляксандр Бендасаў, старшыня раённага Савета дэпутатаў Алена 

Чабатар і пракурор раёна Вадзім Шукрынаў (злева направа).

МЫсЛИ ПРосТого ЧЕЛовЕка

Анализируя политическую 
ситуацию сегодняшнего дня, я 
вижу раскол общества на два 
лагеря. Первый, упорно сопро-
тивляясь, не хочет сдавать свои 
полномочия, а второй принци-
пиально не соглашается с офи-
циальными результатами выбо-
ров, всеми силами протестует, 
добиваясь справедливости.

Если окунуться немножко 
в недавнюю историю, то можно 
вспомнить факты, свидетель-
ствующие о том, что к нынеш-
нему расколу нации приложил 
руку сам А.Лукашенко. Одних 
он называл «мой народ», а дру-
гих – «народец». «Мой народ» 
– это, понятно, его окружение, 
его помощники всех рангов, его 
назначенные депутаты обеих 
палат, его министры, его верти-
кальная челядь, суды, прокура-
тура, КГБ, короче, вся прибли-
женная знать. Они, естественно, 
восседают в светлых кабине-
тах, в мягких креслах, короче, 
находятся в идеальных услови-
ях. В ночные смены и в выход-
ные дни «народ» не работает. 
На работу и с работы «народ» 
ездит на служебных машинах. 
«Народ» издает законы для всех. 
Естественно, себя «народ» не 
обидел ни зарплатой, ни пен-
сией, никаких ограничений нет. 
Уходя в отпуск, «народ», поми-

мо отпускных денег, вполне воз-
можно, получает дополнитель-
но еще конвертик с инвалютой, 
чтобы отдохнуть где-нибудь за 
границей. А уходя на пенсию, 
«народ» одноразово получает 
значительную сумму денег типа 
благодарности за многолетний 
труд. «Народ» доволен всем и 
вся, поэтому не хочет отдавать 
мягкие кресла и светлые каби-
неты.

А вот «народец» живет по 
другим меркам. Он работает в 
жарких или холодных цехах 
фабрик и заводов, зачастую 
плохо проветриваемых и осве-
щенных, в шахтах, на животно-
водческих фермах, в ночные и 
выходные дни на полях в жару и 
холод; на работу и с работы доби-
рается пешком или обществен-
ным транспортом. «Народец» 
для «народа» строит отдельные 
лечебные учреждения, коттед-
жи, достойную современную 
инфраструктуру, развлекатель-
ные учреждения и учреждения 
отдыха. Но «народец» ими не 
пользуется, ему некогда да и не 
по карману. В ответ «народ» к 
«народцу» глух и недоступен.

В своих выступлениях 
А.Лукашенко не раз говорил о 
честности и справедливости. 
Но это на словах, а в реаль-
ности никакой честности и 

справедливости и в помине 
нет. Сейчас выясняют, кто кон-
кретно производил лживый 
подсчет голосов. Виновные в 
этой ситуации, конечно же, 
председатели и члены очень 
многих избирательных участ-
ковых комиссий. Но они фаль-
сифицировали протоколы под 
нажимом тех же руководителей 
райисполкомов. Этому спо-
собствовали также активисты 
«Белой Руси» и БРСМ, деятели 
провластных партий, началь-
ники госпредприятий. Всех их 
также нужно привлекать к уго-
ловной ответственности вме-
сте с Ермошиной.

Нет, не случайно вот уже 
третью неделю страну будо-
ражит противостояние. 
«Народец» выступает за чест-
ность и справедливость, требуя 
выполнения законов, жертвуя 
своим здоровьем и жизнью. 
Хочется верить, что «наро-
дец» станет полноправным 
НАРОДОМ, а тот «народ», 
который прислуживал дикта-
тору, поймет, что ему нужно 
влиться в гражданское обще-
ство и ни при каких обстоя-
тельствах не изменять главно-
му – ПРАВДЕ и СОВЕСТИ.

Сергей Васильевич 
ПиСАРЕВ, житель 

Солигорска.

сЛЫШаЛИ?

В так называемой лечкомиссии 
А.Петкевич работал с 2010 года, был 
заведующим отделением эндоскопии. 
Параллельно учился в аспирантуре 
при РНПЦ онкологии, разрабатывал 
программу скрининга колоректаль-
ного рака, который считается одним 
из самых распространенных видов 
онкологии после рака предстательной 
железы у мужчин и рака молочной 
железы у женщин.

– Если программу внедрить как 
положено, через 10 лет наши соот-
ечественники не только будут меньше 
умирать, но и болеть, – говорит врач.

Написав заявление на увольнение, 
Алексей Петкевич оказался не только 
безработным, но практически и бездо-
мным: в течение нескольких дней он 
должен освободить служебную квар-
тиру в Минске.

– Я написал заявление по собствен-
ной инициативе. Мы с женой и сыном 
– боялись отпускать его одного, парень 
с горячей головой, очень любит свою 
страну – были в парке Павлова в ту 
ночь (11 августа), но успели убежать, 
пока его не оцепили и не забросали све-
тошумовыми гранатами. Кто не успел, 
тому мало не показалось. Перед этим 
я общался с людьми, которые были не 
согласны с результатами выборов. Они 
никакие не обкуренные. Это обычные 

люди – наши, белорусские. Они хотят 
перемен. Ни у кого не было ни оружия, 
ни алкоголя.

Увиденное на акции протеста вра-
ча потрясло. Но мысли об увольнении 
появились после того, как он пооб-
щался с коллегами – те рассказали о 
травмах, с которыми людей госпита-
лизировали после акций протеста и 
нахождения в ЦИП на Окрестина.

– Когда я увидел, что сделали с 
людьми, которые были на Окрестина, 
я пошел к главврачу и подал заявле-
ние, которое мне подписали. Я врач-
хирург, я знаю, что такое ранение. 
Вывернутый резиновой пулей наружу 
«фарш» будет очень долго заживать. 
Коллеги рассказывали, что некото-
рым разрывало брюшную стенку. Они 
столкнулись с кровотечением брюш-
ной полости, тяжелыми множествен-
ными сочетанными травмами, были 
выбиты глаза. Это было какое-то 
нашествие татаро-монголов? Или что?

Я врач и категорически против 
насилия! Как можно бить, и бить, и 
бить, и бить, и бить? Повреждение 
бедренной и подколенной артерии счи-
тается тяжкой телесной травмой. При 
таких ударах артерии могут порваться. 
Удар в промежность – это вообще за 
гранью. Девочке отбили грудь. Травмы 
физические, возможно, заживут, но что 

у людей будет с психикой? А скольких 
мы еще не видели и не увидим? Что 
этим избиением хотели доказать? Что 
так любят свой народ?

Алексей Петкевич считает, что 
те, кто вышел из ЦИП на Окрестина, 
крепкие люди.

– После таких ударов, когда бьют в 
одно место, может разорваться печень, 
почки, селезенка, может оторваться 
корень легкого. Я читал про подобное 
у Солженицына, видел в военных филь-
мах. Но я не думал, что такое может 
случиться в Беларуси, которую более 
75 лет назад фашисты «отутюжили» и 
«положили», по разным оценкам, от 
трети до четверти населения. А сейчас 
складывается ситуация, когда мы опять 
можем стать полем боя. Это наша земля. 
У нас ничего нет, кроме людей, лесов, 
рек и озер. Главное достояние – это 
интеллект наших людей.

Алексей Петкевич говорит, что 
принять решение об увольнении было 
непросто, но он об этом не жалеет.

– Я ушел и не сожалею. Сначала 
были сомнения: вроде платят деньги, 
скоро их не будет, придется искать 
работу, возможно, мне выпишут вол-
чий билет. Ушел – посыпались звон-
ки из России, Польши, даже из США 
однокурсники звонили. Но уезжать я не 
хочу: Беларусь – моя Родина. Я благода-

рен Ирине Абельской (главврач лечко-
миссии) за то, что десять лет назад она 
мне помогла с работой и поддерживала. 
Мы реально делали операции, которые 
никто другой в Беларуси не делал.

Сейчас, по словам Алексея 
Петкевича, он опасается репрессий.

– Я был ведомственным врачом. 
Думаю, со мной будут обходиться 
жестче, чем с обычными врачами. 
Репрессий я действительно опасаюсь. 
Возможно, придется уехать, хотя я 
этого не хочу. Подозреваю, что сейчас 
меня будут обливать грязью, делать из 
меня психопата и неуравновешенного. 
Но мне уже все равно.

Мой дед был партизаном, он оста-
вил на войне две ноги. Почему сегод-
ня я как врач, как гражданин должен 
смотреть на это все спокойно, будто 
ничего не произошло? Это неправиль-
но! Я поддерживаю всех, кто выразил 
свою гражданскую позицию. Латушко 
– молодец, знаю его лично. Он очень 
культурный и корректный человек. А 
сегодня я узнал, что он еще и за свой 
народ. Это достойно уважения.

Я не плакал с 2012 года – тогда умер 
отец. А в этот раз было что-то! Мой 
народ унизили и растерзали. Такое дей-
ствительно нельзя забывать и прощать, 
это безнаказанным остаться не должно.

Любовь КАСПЕРОВиЧ. (TUT.BY)
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В Литве самый большой скачок  
новых случаев коронавируса за несколько месяцев

В Литве за последние сутки подтверждены 48 новых случаев коронавируса, и это самый 
большой скачок за последние месяцы.

«Если взять средние данные за август, то получается 25 человек в день», – сказала пред-
ставитель Национального центра общественного здравоохранения Дайва Размувене.

Польша планирует сократить карантин до 10 дней
Об этом сообщил новый министр здравоохранения Польши Адам Недзельский.
Недзельский отметил, что идею сокращения карантина уже проверили другие страны, 

например Норвегия, и такие десятидневные периоды безопасны.
Кроме того, в случае карантина министр хочет отказаться от тестирования. Он подчер-

кнул, что у человека на карантине, при отсутствии симптомов, нет необходимости в тестах.
Сегодня в Польше возможно пройти тест на коронавирус на 10-й или 11-й день пребы-

вания в карантине.

Павел МАЦУКЕВИЧ:

«Сила, которая в свое время 
привела Александра Григорьевича 

в 1994 году к власти,  
может его оттуда и увести…»

Бывший Временный Поверенный в Делах Беларуси в Швейцарии Павел Мацукевич в интервью 
DW рассказал, почему принял решение уйти с дипломатической службы.

«Я ухожу, не закончив дела,  
и это разрывает мне сердце»

Ветеран японской политики Синдзо Абэ покинул пост премьер-министра.

Меркель надеется, что Путин не введет 
силовиков в Беларусь

Глава немецкого правительства призвала Россию уважать суверенитет  
Беларуси. Меркель считает, что народ Беларуси должен иметь возможность  

идти своим путем.

Швеция на два 
месяца продлила 
запрет на въезд 
из-за пределов 

Евросоюза
Теперь он действует до 31 октября.

Все исключения из запрета остаются в силе. 
К ним относятся люди из следующих стран, неза-
висимо от цели их поездки (что означает, что 
любой, включая туристов, из этих стран может 
поехать в Швецию): ЕС/ЕЭЗ, Андорра, Монако, 
Сан-Марино, Швейцария, Ватикан; Австралия, 
Канада, Грузия, Япония, Новая Зеландия, Руанда, 
Южная Корея, Таиланд, Тунис, Уругвай.

К другим исключениям относятся, напри-
мер, люди, которые путешествуют по неот-
ложным семейным обстоятельствам, рабочие 
на ключевых должностях или люди, переез-
жающие в Швецию.

Вышеуказанные правила распространя-
ются только на поездку в Швецию, а не из 
страны.

В Швеции нет карантинных правил для ино-
странных посетителей, и никаких доказательств 
отрицательного результата теста на коронави-
рус не требуется. Тем не менее ожидается, что 
все будут следовать рекомендациям по охране 
здоровья и безопасности, таким как социаль-
ное дистанцирование и отказ от общественного 
транспорта, особенно в часы пик.

Пограничный контроль остается наци-
ональной компетенцией и не решается на 
уровне ЕС, поэтому его решения не являются 
юридически обязательными для государств-
членов, но Швеция в целом следует рекомен-
дациям Европейского Совета.

До начала лета Павел 
Мацукевич был Временным 
Поверенным в Делах 
Беларуси в Швейцарии, а 
15 августа должен был при-
ступить к работе в Минске в 
должности начальника отде-
ла анализа и прогнозирова-
ния МИДа Беларуси.

«Мне только оставалось 
расписаться в приказе о моем 
назначении. Но поскольку я 
сделал заявление в Facebook, я 
не стал приступать к своим 
обязанностям. На следующий 
день мне позвонили и попро-
сили забрать документы», – 
рассказывает Мацукевич.

Он был одним из четы-
рех дипломатов, которые в 
первые дни протестов после 
президентских выборов 9 
августа публично раскри-
тиковали действия белорус-
ских властей. Высказывание 
Мацукевича было, наверное, 
самым прямолинейным.

«Лукашенко должен 
уйти», – написал он. Своим 
заявлением сотрудник МИДа, 
по собственным словам, 
хотел выразить «принципи-
альное несогласие как граж-
данина, чиновника и дипло-
мата с готовностью главы 
государства отстаивать 
свою власть любыми силами 
и средствами, ценой благопо-
лучия нашей страны и, воз-
можно, ценой независимости 
и суверенитета».

Мацукевич вернулся из 
Швейцарии в Беларусь в 
конце июня и был поражен 
размахом насилия на улицах 
столицы и других городов в 
первые дни после выборов. 
«Я не мог себе представить, 
что такое может проис-
ходить в Минске», – при-
знается он. И говорит, что 
решение об уходе с госслуж-
бы принял самостоятель-
но – с коллегами по этому 
поводу не разговаривал и 
их настроений не выяснял. 
«Не хочу быть рекламой или 
агитировать, но призываю 
всех задуматься. Потому 
что это происходит не где-
то в кино, а с нами», – под-
черкивает Мацукевич.

Сегодня пришло вре-
мя для морального выбора, 
говорит дипломат: «У каж-
дого есть свои обстоятель-
ства. Кто-то взял кредит, у 
кого-то теща против, кто-
то элементарно боится». 
Мацукевич говорит, что и сам 
боится: «Я нормальный чело-
век – конечно, мне страшно, и 
мои родные переживают. Но 
куда более страшным в этой 
ситуации мне кажется мол-
чать и смириться с тем, что 
происходит, закрыть глаза».

Свой шаг – уход с гос-
службы – он считает самой 
малой потерей для себя.

«Люди исчезли! Люди 
погибли! Люди пережили 
такие акты насилия!.. И это 
делалось своими же… белору-
сы подвергли белорусов таким 
вещам. Потеря работы в 
нынешних условиях – про-
сто мелочь», – убежден быв-
ший дипломат. Что он будет 
делать после ухода из МИДа, 
Павел Мацукевич пока не 
знает – считает бессмыслен-
ным строить планы. «Сейчас 
планировать совершенно 
несерьезно, – рассуждает он. 
– Уходить в какой-то бизнес? 
Сам бизнес размышляет об 
уходе из Беларуси. Тут нужно 
переживать о судьбе отече-
ства, как бы пафосно это ни 
звучало».

Мацукевич как госу-
дарственник переживает за 

Беларусь, которая, по его 
словам, скатывается в глубо-
кий кризис «только потому, 
что один человек не желает 
признать выбор народа». У 
Лукашенко был шанс вой-
ти в учебники истории для 
потомков, но сейчас, говорит 
Мацукевич, «все достиже-
ния, которыми мы гордились 
и которые можно было бы 
записать в актив действу-
ющего главы, обнуляются. 
Он умудрился даже уйти в 
минус».

Главной потерей Павел 
Мацукевич считает насту-
пивший после президентских 
выборов разрыв отношений 
с Западом. «Мы перестали 
быть экономически незави-
симыми, лишившись запад-
ного вектора: инвестиций, 
кредитов, второго стула 
для маневра. Мы отойдем к 
России, не де-юре – им нужен 
голос на международной 
арене. А вот де-факто мы 
быстро и незаметно попадем 
в полную вассальную зависи-
мость».

К внешнеполитическим 
потерям экс-дипломат отно-
сит потерю статуса между-
народной переговорной 
площадки. «Ну кто теперь 
станет проводить тут 
переговоры?» – спрашивает 
он. Беларусь теряет и с боль-
шим трудом завоеванные 
позиции на IT-рынке, уверен 

Мацукевич: «Теперь нашей 
ключевой экспортной ста-
тьей станет молодежь».

Беларусь не была демо-
кратией, но прежние побе-
ды Лукашенко на выборах 
хотя бы можно было считать 
«легитимными внутри стра-
ны», говорит Мацукевич: «Да, 
тоже были акции протеста и 
сидельцы – тут у белорусов 
память короткая, как буд-
то это первый раз насилие 
к демонстрантам, как будто 
никто не сидел в тюрьме. Но 
население принимало итоги 
выборов».

Простого выхода из 
сложившейся ситуации в 
Беларуси Павел Мацукевич 
не видит. «Очевидно, – счи-
тает он, – что мирные про-
тесты не представляют 
для действующего руковод-
ства никакой опасности». 
Время протестов Лукашенко 
использовал для того, что-
бы, как говорит Мацукевич, 
« п е р е ф о р м а т и р о в а т ь » 
ситуацию. Он перечисляет 
все, что испробовали вла-
сти, пытаясь переломить 
ситуацию: акты насилия, по 
его словам, не дали эффек-
та, тогда были организова-
ны альтернативные митин-
ги, подходы к бастующим; 
власти привлекли пиарщи-
ков из России, и «культиви-
руют» по государственным 
СМИ страхи перед экономи-

ческими потерями от про-
тестов. «Что-то получилось, 
что-то нет. Где-то ему 
удалось перехватить ини-
циативу», – полагает быв-
ший дипломат.

На этом фоне деятель-
ность Координационного 
совета по транзиту власти 
(КС) у бывшего белорусского 
дипломата не вызывает опти-
мизма. «С одной стороны, 
мы имеем мощного лидера, 
готового на все, а с другой 
– не имеем почти ничего. Я 
очень уважительно отно-
шусь к членам президиума, но 
очень скептически отношусь 
к Совету. Это люди высо-
ких моральных принципов, но 
сама структура кажется мне 
бесполезной и опасной», – рас-
суждает Мацукевич.

Мацукевич считает бес-
смысленной инициативу 
КС по отзыву мандатов у 
депутатов. «Парламент 
не виден, не слышен и роли 
не играет», – убежден он. 
Критикует бывший дипло-
мат и требование об отстав-
ке главы МВД, который, 
по его словам, «не играет 
главную скрипку», и другие 
заявления КС. «Они заня-
ты не тем. Я бы еще понял, 
если бы у КС была смычка с 
госаппаратом, если бы кто-
то намекнул на готовность 
какого-то транзита», – 
рассуждает бывший госчи-
новник. Но ничего этого, по 
его словам, не наблюдается.

Павел Мацукевич уве-
рен, что КС следовало бы 
сосредоточиться на работе 
с трудовыми коллективами 
крупных государственных 
предприятий. «Сила, кото-
рая может поставить реаль-
ный ультиматум и склонить 
кого-то к переходу (в оппо-
зицию. – Ред.) – это рабочие 
крупных предприятий. Когда 
на проходных крупных заво-
дов типа МТЗ послышался 
шорох, он был услышан. Та 
сила, что в свое время приве-
ла Александра Григорьевича в 
1994 году к власти, может его 
оттуда и увести», – убежден 
Мацукевич.

РЕЗонанс

кРуПнЫЙ ПЛан

БудЬТЕ ЗдоРовЫ!

ТЕМ вРЕМЕнЕМ

У политика обнаружены 
серьезные проблемы со здоро-
вьем, и в августе он несколько 
раз проходил обследования. 
Теперь правящей Либерально-
демократической партии предсто-
ит выбрать своего нового лидера.

Синдзо Абэ отметил, что не 
может выполнять свои обязанно-
сти по состоянию здоровья. По 
его словам, на протяжении вось-
ми лет, которые он находился на 
посту японского премьера, «ему 
удавалось справляться с болез-
нью», однако «в июне было обна-
ружено, что болезнь вернулась», 
это подтвердилось в августе в 
ходе проведенных обследований. 
«При принятии политических 
решений во время болезни и лече-
ния можно допустить ошибки», – 
пояснил он свой шаг и попросил 
прощения у сограждан за то, что 
ему приходится досрочно уйти в 
отставку.

Синдзо Абэ в 2006 году стал 
самым молодым премьер-мини-
стром Японии за всю историю 
страны. Этот пост он занял в 
возрасте 52 лет. В 2007 году 
господин Абэ объявил о своей 

отставке, сославшись на пробле-
мы со здоровьем. В декабре 2012 
года политик снова возглавил 
кабинет министров. А на минув-
шей неделе он вышел на первое 
место за всю историю Японии 
по непрерывной деятельности 
на посту главы правительства.

Ранее источник агентства 
«Киодо» сообщил: у премьер-
министра обострился язвен-
ный колит. Состояние здоровья 
господина Абэ оказалось в цен-
тре внимания после того, как ста-
ло известно, что политик 17 и 24 
августа проходил обследование в 
больнице в Токио. В первый раз, 
по его собственным словам, посе-
щение продлилось семь с полови-
ной часов. Сам премьер-министр 
говорил, что это необходимо, что-
бы убедиться в хорошем состо-
янии здоровья. Японские СМИ 
также сообщали, что премьеру в 
июле стало плохо в рабочем каби-
нете. По данным японского изда-
ния Flash, у него была рвота с 
кровью.

Отставка произошла на фоне 
ужесточения критики действую-
щего правительства со стороны 

оппозиции. Причиной, в частно-
сти, стал скандал с прокурором 
Токио Хирому Курокавой и его 
друзьями – журналистами веду-
щих японских изданий Sankei 
и Asahi. Как выяснилось, в мае 
токийский прокурор и его друзья 
собирались на квартире журна-
листа Sankei играть на деньги в 
запрещенную в Японии азартную 
игру маджонг, нарушив таким 
образом закон и этические нор-
мы. Хирому Курокава, который 
претендовал на то, чтобы занять 
пост генпрокурора страны, был 

вынужден уйти в отставку. Чтобы 
смягчить скандал, прошение об 
отставке подала также министр 
юстиции Масако Мори. На этом 
фоне оппозиция потребовала и 
отставки самого Абэ, чей рейтинг, 
согласно опросу газеты Mainichi, 
после скандала опустился на 
треть – с 40% до 27%.

Подводя итоги своему нахож-
дению на посту премьер-министра, 
Синдзо Абэ особо отметил: он 
сожалеет, что уходит, так и не под-
писав мирный договор с Россией.

«Мне очень жаль, что мы 

не решили проблему похищен-
ных (Северной Кореей) граж-
дан. Проблему мирного договора, 
вопрос изменения Конституции. 

Я ухожу, не закончив эти дела, 
и это разрывает мне сердце», 
– приводит его цитаты в своем 
материале «Коммерсантъ».

ЦИТАТНИК СИНДЗО АБЭ
О политике

«Моя сила – в людях. Я могу преодолеть любой вызов, если 
я работаю вместе с людьми».  (1 января 2014 года в новогоднем 
обращении.)

О людях
«Кто-то считает, что власть имеет вкус меда, но это не так. Ее 

вкус горький. И по мере нахождения у власти эта горечь увели-
чивается. Я нахожусь на своем посту уже почти шесть лет, и для 
меня это очень горько. Но кто-то должен испить этот горький 
напиток». (25 ноября 2018 года в интервью ТАСС.)

Об общественном одобрении
«Быть премьер-министром, не забывая при этом о рейтинге 

одобрения, – все равно что кататься на американских горках. 
Важно то, что я действительно выполняю обещания и пока-
зываю результат». (30 апреля 2007 года в эфире CNN.)

О соцсетях и СМИ
«Высказывать свое мнение в социальных сетях – важно, 

учитывая, насколько сложно донести информацию через тра-
диционные средства массовой информации. Конечно, должен 
быть диалог. Нам нужно отвечать на сообщения в таком количе-
стве, чтобы объяснить людям свою позицию». (9 мая 2013 года в 
интервью The Huffington Post.)

ШЛагБауМ

Она также подчеркнула, что отношения с 
Россией у Евросоюза остаются «обремененными» 
– в дополнение к ситуации в Беларуси и отравле-
нию российского оппозиционера Навального отно-
шения остаются напряженными из-за российской 

аннексии украинского Крыма и отравления двойно-
го агента Сергея Скрипаля в Британии.

Вместе с тем Меркель подчеркнула, что 
Россия – «геостратегический игрок, с которым 
следует поддерживать связь».

Украина поставила на паузу все контакты 
с Беларусью

Глава МИД Дмитрий Кулеба подтвердил: остановлена подготовка и проведение 
всех официальных встреч с Беларусью.

«В нормальные времена у нас было мно-
жество официальных контактов на всех 
уровнях – министерств, государственных 
агентств. Это была нормальная практика... 
Мы все эти контакты ставим на паузу до 
стабилизации ситуации в Беларуси», – ска-
зал министр.

Он подчеркнул, что это также включа-
ет процесс подготовки к Форуму регионов, 
участие в котором должен был принять пре-

зидент Владимир Зеленский.
Однако о полном о разрыве отношений 

речь пока не идет.
«Для разрыва дипломатических отноше-

ний нет никаких оснований, пока... Белорусский 
посол продолжает выполнять свои функции в 
Украине», – сказал министр.

Кулеба не исключил, что посол Украины в 
Беларуси, вызванный в Киев на консультации, 
вернется в Минск.

Белград осудил белорусский режим
Премьер-министр Сербии Ана Брнабич выразила надежду,  

что Александр Лукашенко, который выполняет обязанности президента 
Беларуси, не обидится из-за присоединения Белграда к заявлению ЕС  

с осуждением белорусского режима.

Но, по ее словам, не следует забывать, что 
Лукашенко был единственным мировым лиде-
ром, который посетил Сербию во время бом-
бардировки НАТО в 1999 году.

«Мы не должны забывать о дружбе 
Лукашенко с нашим народом в трудные време-
на. Я надеюсь, что Лукашенко не обидится на 
это», – сказала Брнабич журналистам.

Эстония вводит санкции
Правительство Эстонии ввело запрет на въезд в страну для лиц, ответственных 

за фальсификацию выборов президента Беларуси и связанные с этим 
нарушения прав человека.

«Народ Республики Беларусь вправе сам 
свободно выбирать свое будущее, он ясно 
выразил волю к демократическим переменам. 
Единственная возможность для этого – дей-
ствительно свободные и независимые выборы», 
– сказал премьер-министр Эстонии Юри Ратас.

По его словам, цель фокусных санкций 
Эстонии – осудить фальсификации результа-
тов выборов и насилие против мирных демон-

странтов, а также чтобы ответственные за это 
лица не могли въехать в Эстонию.

Постановление эстонского правительства всту-
пит в силу в общем порядке. После этого список 
конкретных лиц, подпадающих под санкции, при-
казом утвердит министр иностранных дел.

Санкции вводятся скоординировано с 
Латвией и Литвой. К введению адресных санк-
ций сейчас готовится и Европейский Союз.
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Где это видано: председатель Центральной избирательной комиссии Л.Ермошина на жалобы кандидатов в Президенты Республики Беларусь ответила, как 
отрезала: удовлетворению не подлежат. Без каких-либо разъяснений и комментариев.

А когда некоторые претенденты на высокий пост в государстве обратились в Верховный суд, получили не менее странный ответ: признать выборы 
недействительными может только незабвенная Ермошина со своей командой.

Как говорится, приплыли! Подобного цивилизованный мир еще не знал.
Многие избиратели все же хотят знать содержание жалоб кандидатов в Президенты. Вот почему редакция «Народной Воли» решила полностью напечатать 
текст жалобы в Центральную избирательную комиссию Республики Беларусь кандидата на президентский пост Андрея Дмитриева. В дальнейшем найдем 

возможность напечатать в полном объеме все материалы, представленные в ЦИК другими участниками президентской кампании.

Наблюдение за подготовкой и прове-
дением выборов Президента Республики 
Беларусь, анализ публикаций в средствах 
массовой информации и мой собствен-
ный опыт как кандидата в Президенты 
Республики Беларусь свидетельствуют 
о грубых нарушениях законодательства 
Республики Беларусь на всех этапах 
избирательного процесса. Данные нару-
шения существенно повлияли на под-
готовку выборов, их проведение и итоги 
голосования.

Избирательная кампания прохо-
дила по всей Беларуси с нарушениями 
как национального законодательства, 
так и международных избиратель-
ных стандартов – прежде всего требо-
ваний к выборам, изложенным в ст.25 
Международного Пакта о гражданских 
и политических правах, а также обя-
зательств Республики Беларусь перед 
ОБСЕ в этой сфере, что в итоге привело 
к фальсификации результатов голосова-
ния в целом по стране.

В связи с этим прихожу к выводу, 
что выборы Президента Республики 
Беларусь 2020 года в целом по стране 
являются недействительными.

В обоснование данного вывода при-
вожу следующие доводы и аргументы.

Массовые нарушения 
требований ст.34 ИК  

при образовании 
территориальных и участковых 

комиссий по выборам 
Президента Республики 

Беларусь
Процесс формирования составов 

территориальных и участковых избира-
тельных комиссий оказался закрытым 
для общественности, а вмешательство 
исполкомов и местных администраций 
в ход избирательного процесса име-
ло тотальный характер на территории 
всей страны.

Тысячам граждан, подавшим заяв-
ления о включении их в состав участ-
ковых избирательных комиссий, в этом 
цинично было отказано, а массовые 
оспаривания таких решений позволи-
ли вскрыть множество фактов, свиде-
тельствовавших о подделке подписей 
избирателей на заявлениях лиц, попав-
ших в эти комиссии.

Так, от Общественного объедине-
ния «Говори правду», сопредседателем 
которого я являюсь, в состав указан-
ных комиссий по всей стране было 
выдвинуто почти 150 человек, однако 
ни один их них в состав комиссий не 
был включен.

В результате путем явно незакон-
ных манипуляций местных властей 
избирательные комиссии были сфор-
мированы практически только из 
числа представителей организаций, 
открыто поддерживающих действую-
щего президента.

Нарушения в ходе 
регистрации инициативных 

групп, сбора подписей в 
поддержку выдвигаемых 

кандидатов, при регистрации 
кандидатов в Президенты 

Республики Беларусь
Центральной комиссией по совер-

шенно надуманным мотивам было 
отказано в регистрации инициативных 
групп около двум десяткам граждан.

Убежден, что исключительно по 
политическим мотивам, с целью не 
допустить к выборам популярного в 
обществе блогера, по смехотворным 
основаниям якобы «в связи с нару-
шением порядка подачи документов» 

было отказано в регистрации инициа-
тивной группы С.Тихановского.

По сравнению с инициативной 
группой действующего президента 
А.Лукашенко инициативные группы 
других претендентов собирали под-
писи в неравных условиях. Так, им 
был практически запрещен доступ на 
территорию государственных пред-
приятий, учреждений и рабочих обще-
житий.

В то же времени подписи за выдви-
жение А.Лукашенко на публичных 
пикетах практически не собирались, 
а поэтому заявления А.Лукашенко и 
руководителей его избирательного 
штаба о сборе более миллиона подпи-
сей в его поддержку вызвали в обще-
стве нескрываемый скепсис.

Процедура проверки подписей 
избирателей в подписных листах 
была предельно закрыта и отличалась 
исключительной избирательностью.

Опять же, как и с С.Тихановским, 
с целью устранения из избирательного 
процесса опасного политического кон-
курента были в громадном количестве 
не учтены подписи, собранные иници-
ативной группой В.Бабарико.

Аналогичным образом Центральная 
комиссии поступила и с другим 
высокорейтинговым претендентом 
В.Цепкало, которому было отказано в 
регистрации кандидатом в Президенты 
якобы из-за недостаточного количе-
ство достоверно собранных подписей.

Нарушения при проведении 
предвыборной агитации

В течение июня 2020 г. 
Мингорисполкомом, исполкомами 
областных центров, городов и районов 
были приняты беспрецедентные реше-
ния об определении мест для проведе-
ния предвыборной агитации, которые, 
по сравнению с предыдущими изби-
рательными кампаниями, значительно 
сузили для кандидатов в Президенты 
возможности для проведения массо-
вых агитационных мероприятий.

Так, в г.Минске таких мест было 
выделено только шесть, в областных 
центрах по два-три, в районных цен-
трах практически везде по одному 
месту.

В июле 2020 г. на решение 
Мингорисполкома №2054 от 25.06.2020 
«Об определении в г.Минске мест для 
осуществления предвыборной агитации 
при проведении выборов Президента 
Республики Беларусь» мною в Минский 
городской суд была подана жалоба об 
отмене данного решения.

В жалобе, в частности, отмеча-
лось, что анализ мест, выделенных 
Мингорисполкомом для проведения 
публичной предвыборной агитации, 
однозначно свидетельствует о том, 
что они являются малопосещаемыми, 
находятся на периферии обществен-
ной жизни и не позволяют проводить 
в г.Минске эффективную предвыбор-
ную агитацию. Тем самым ущемляются 
права кандидатов в Президенты, их 
доверенных лиц, политических партий 
и других общественных объединений, 
граждан на полноценное участие в 
предвыборной агитации, пропаганду 
программ кандидатов, их деловых и 
личных качеств.

Тем не менее моя жалоба 
Мингорсудом по существу была откло-
нена.

Властями предпринимались и дру-
гие меры по созданию препятствий в 
предвыборной агитации альтернатив-
ных кандидатов.

В то время как действующий 
Президент А.Лукашенко в течение 

июля–августа беспрепятственно посе-
тил несколько воинских частей и под-
разделений и выступил перед военнос-
лужащими, моему доверенному лицу 
Т.Короткевич командованием трех 
воинских частей во встрече с военнос-
лужащими было отказано.

С целью воспрепятствования аль-
тернативным кандидатам в проведе-
нии полноценной предвыборной аги-
тации властями рекламным организа-
циям всех форм собственности были 
даны указания не оказывать альтерна-
тивным кандидатам рекламные услуги.

Так общеизвестен факт, когда 
С.Тихановской в изготовлении реклам-
ных бигбордов было отказано букваль-
но всеми рекламными организациями, 
куда она обращалась, при этом моти-
вом отказа был назван запрет властей.

В последние дни предвыборной 
кампании даже специально выделен-
ные места для агитации занимались 
властями для мероприятий, не связан-
ных с выборами (День железнодорож-
ных войск, День открытых дверей и 
т.п.). 

Давление на основных 
альтернативных участников 

избирательной кампании
С самого начала избирательной 

кампании власти начали массирован-
ное давление на потенциальных кан-
дидатов, пользовавшихся очевидной 
поддержкой общества.

Тон был задан действующим 
Президентом, который еще до нача-
ла сбора подписей начал утверждать 
о том, что В.Бабарико и В.Цепкало 
замешаны в финансовых махинациях 
и являются недостойными кандидата-
ми. При этом заявления А.Лукашенко 
в отношении указанных претендентов 
иногда носили откровенно уничижи-
тельный характер как по форме так, и 
по содержанию.

Государственные средства массовой 
информации подхватили инициативу 
А.Лукашенко и абсолютно незаконно, 
в нарушение общепризнанной пре-
зумпции невиновности начали обви-
нять В.Бабарико в получении огром-
ных взяток, отмывании преступных 
доходов и т.п.

Увидев, что, несмотря на предпри-
нятую дискредитацию, В.Бабарико 
продолжает пользоваться огромным 
общественным доверием и граждане 
реально готовы за него голосовать, 
власти приняли решение устранить его 
из предвыборной гонки путем ареста, 
что и было сделано.

Еще до регистрации инициатив-
ной группы С.Тихановского правоох-
ранительными органами искусствен-
но была спровоцирована ситуация, 
при которой С.Тихановский также 
был арестован.

Без всякого сомнения, именно по 
инициативе властей были инспириро-
ваны и отличающиеся исключительной 
мерзостью заявления в прокуратуру в 
отношении В.Цепкало.

Подобное беспрецедентное давле-
ние государства на ключевых участни-
ков избирательного процесса привели 
к тому, что В.Цепкало вместе с детьми 
был вынужден бежать в Россию, а кан-
дидат в Президенты С.Тихановская – 
прятать своих детей в одной из стран 
Евросоюза,

Буквально накануне дня выбо-
ров оставила страну и член штаба 
С.Тихановской Вероника Цепкало.

Следует также подчеркнуть, 
что большинство членов штаба 
С.Тихановской на день выборов 9 авгу-
ста также были задержаны.

Нарушения при досрочном 
голосовании, в том числе 

препятствия для наблюдения 
при досрочном голосовании

За полторы недели до голосования, 
22 июля 2020 г., Центральной комисси-
ей было принято постановление №115 
и в пункт 16 Положения о порядке 
направления и деятельности наблю-
дателей при подготовке и проведе-
нии выборов Президента Республики 
Беларусь в 2020 году внесены измене-
ния.

В частности, было установлено, что 
на заседаниях участковых комиссий, 
при приеме протоколов участковых 
комиссий территориальными комис-
сиями, в помещениях для голосования 
может присутствовать одновременно 
не более пяти наблюдателей. В период 
досрочного голосования в помещение 
для голосования одновременно допу-
скается не более трех наблюдателей.

В качестве мотива принятия подоб-
ного решения в Постановлении приве-
дены цели профилактики распростра-
нения коронавирусной инфекции.

Принятие указанного постановле-
ния Центральной комиссии букваль-
но накануне досрочного голосования 
вызвало в штабах альтернативных кан-
дидатов в Президенты и у широкой 
общественности эффект разорвавшей-
ся бомбы, поскольку это решение, с 
одной стороны, резко сужало возмож-
ности наблюдения за выборами, а с 
другой – было явно незаконным.

За украсившим постановление 
Комиссии фиговым листком корона-
вируса явно торчали уши державного 
нежелания не допускать на участки для 
голосования независимых наблюдате-
лей, обеспечивающих прозрачность 
процесса.

Формальная незаконность поста-
новления №115 вытекала из того, что, 
во-первых, ни Избирательный кодекс, 
ни другие акты избирательного зако-
нодательства ограничений по доступу 
граждан, участвующих в наблюдении 
за выборами, не предусматривают.

Во-вторых, предусмотренный 
Избирательным кодексом институт 
наблюдателей и, соответственно, право 
граждан на участие в наблюдении за 
подготовкой и проведением выборов 
являются конкретным выражением 
закрепленного ст.37 Конституции пра-
ва граждан на непосредственное уча-
стие в решении государственных дел.

Гарантированное ст.37 Конституции 
право является важнейшим конститу-
ционным правом личности и подлежит 
особой правовой охране.

Согласно ст.23 Конституции ограни-
чение прав и свобод личности допуска-
ется только в случаях, предусмотрен-
ных законом, в интересах национальной 
безопасности, общественного порядка, 
защиты нравственности, здоровья насе-
ления, прав и свобод других лиц.

Таким образом, это право могло 
быть ограничено только законом, но не 
постановлением Центральной комиссии.

Центральная комиссия явно пре-
высила свои полномочия, закреплен-
ные в ст.33 Избирательного кодекса, 
согласно которой Центральная комис-
сия была вправе лишь давать разъ-
яснения законодательства о выборах в 
целях его единообразного применения; 
обращаться в случае необходимости к 
субъектам права законодательной ини-
циативы с предложениями о толкова-
нии актов законодательства о выборах; 
вносить этим субъектам предложения 
о совершенствовании этого законода-
тельства, но не подменять собою зако-
нодательный орган и, по своей сути, 
создавать новую, причем ограничи-
тельную, норму избирательного права.

По этим основаниям мною как кан-
дидатом в Президенты Республики 
Беларусь в конце июля 2020 г. указан-
ное постановление Центральной комис-
сии было обжаловано в Верховный Суд, 
однако реакция суда на мою жалобу мне 
до настоящего времени не известна.

Выполняя указанное постановле-
ние, с первых дней досрочного голосо-
вания на избирательных участках нача-
лась буквальная охота на независимых 
наблюдателей, в связи с чем сообщения 
с избирательных участков напоминали 
фронтовые сводки. Милиция, не цере-
монясь, под различными предлогами 
«освобождала» участки от независи-
мых наблюдателей.

Так только из гражданской иници-
ативы «Право выбора-2020» по состо-
янию на утро 9 августа 2020 г. было 

задержано не менее 28 наблюдателей. 
На участках для голосования были 
задержаны два моих доверенных лица 
– Илья Богданов и Евгения Метелица, 
которые находились там в качестве 
наблюдателей.

Оценивая сложившуюся с наблю-
дением ситуацию, национальный 
координатор кампании «Право выбо-
ра-2020» В.Рымашевский заявлял, «что 
независимых наблюдателей не только 
не пускают на избирательные участки, 
но и массово задерживают без каких-
либо законных оснований. Таких бес-
прецедентных репрессий против неза-
висимых наблюдателей не было за все 
время проведения выборов в нашей 
стране. В 2020 году в Беларуси власти 
фактически ликвидировали независи-
мое наблюдение».

Тем не менее в условиях жестко-
го прессинга наблюдатели, выдвигав-
шиеся от общественного объединения 
«Говори правду», честно выполняли 
свой гражданский долг и выявляли 
многочисленные нарушения избира-
тельного законодательства.

Так, 7 августа 2020 г. на избира-
тельных участках №№1,2 г. Барановичи 
моим доверенным лицом Дарьей 
Остапенко было установлено, что 
избиратели супруги Попцовы Е.В. и 
Д.Л., совместно проживая по одному 
адресу, одновременно находились в 
списках обоих избирательных участ-
ков.

И подобных нарушений только 
наблюдателями от «Говори правду» 
были выявлены десятки.

Нарушения в день основного 
голосования

Особо изощренными и циничны-
ми стали действия властей по ограни-
чению прозрачности избирательного 
процесса накануне и в день основного 
голосования 9 августа.

Особую истерию у Центральной 
комиссии и у ее председателя вызва-
ло успешное функционирование неза-
висимой платформы для голосования 
«Голос», к которой ко дню основного 
голосования присоединился миллион 
избирателей.

Генеральная прокуратура пыталась 
запугать организаторов платформы 
административной ответственностью, 
однако председателю Центральной 
комиссии этого показалось мало, и она 
поспешила объявить использование 
этой системы преступлением.

Чтобы затруднить использование 
независимой избирательной платфор-
мы властями стали вноситься абсурд-
ные предложения об оборудовании 
кабин для голосования таким образом, 
чтобы члены комиссии и подконтроль-
ные им наблюдатели могли наблюдать 
происходящее в кабинах, о запрете 
избирателям фотографировать свои 
бюллетени и т.п.

В то же время встречные предло-
жениям общественности об оборудо-
вании, в том числе за счет избирате-
лей, избирательных участков видео-
наблюдением, что способствовало бы 
подлинной прозрачности выборов, 
воспринимались Центризбиркомом в 
штыки и неизменно отклонялись.

Явное нежелание властей провести 
подлинно прозрачные и демократиче-
ские выборы, создание искусственных 
преград гражданам как для голосова-
ния, так и для наблюдения привели 
к многочисленным нарушениям изби-
рательного закона и в день основного 
голосования.

Так, 9 августа я, как кандидат в 
Президенты, находился на избиратель-
ном участке №32 в Центральном рай-
оне г.Минска при подсчете голосов. 
На мою просьбу, адресованную пред-
седателю участковой комиссии, озна-
комить меня с избирательными бюл-
летенями, поданными за кандидатов, 
а также с рабочими листами членов 
комиссии мне было отказано. В связи с 
тем, что итоговый протокол утвержда-
ется комиссией, то есть коллегиальным 
органом, я потребовал от председателя 
комиссии провести официальное голо-
сование, однако вместо голосования у 
членов комиссии было лишь выяснено 
наличие либо отсутствие замечаний 
на протокол, после чего протокол был 
подписан.

Полагаю, что по указанному про-
токолу голосование как таковое не про-
изводилось и он не имеет юридической 
силы.

Работа избирательных комиссий 

на многих участках была организована 
крайне плохо. Как отмечали средства 
массовой информации, на некоторых 
участках в г.Минске образовывались 
длинные очереди, и по этой причине 
многие избиратели так и не смогли реа-
лизовать свое законное право голоса.

В особенности это касается голо-
сования за границей (Москва, Санкт-
Петербург, Варшава), где, простояв в 
очередях по 8–12 часов, не смогли про-
голосовать многие тысячи наших соот-
ечественников, так как избирательные 
участки были закрыты ровно в 20 часов 
по местному времени.

Имели место случаи, когда голосова-
ние приостанавливалось из-за нехват-
ки избирательных бюллетеней; иногда 
складывалась абсурдная ситуация, когда 
официальная явка избирателей на уча-
сток могла превышать 100%.

Удаление наблюдателей с участков и 
лишение их аккредитации наблюдались 
по стране повсеместно.

В результате, как и на предыдущих 
парламентских и президентских выбо-
рах, процедура подсчета голосов на мно-
гих участках была непрозрачной.

9 августа мое доверенное лицо 
Березовская А.В. вместе с доверенным 
лицом кандидата в Президенты Черечня 
Рахмановой О.В. находились на избира-
тельном участке №67 в Ленинском райо-
не г.Минска при подсчете голосов.

Председателем комиссии наблюдате-
ли в помещении были размещены таким 
образом, что они находились от стола с 
членами комиссии на расстоянии около 
5 метров, а, чтобы исключить проход 
наблюдателей к столам комиссии, из сту-
льев между наблюдателями и комиссией 
был устроен заградительный барьер.

Ввиду того, что члены комиссии про-
изводили подсчет голосов шепотом, а 
расклад бюллетеней по стопкам из-за 
спин членов комиссии виден не был, 
наблюдатели практически были лишены 
возможности наблюдать за происходя-
щим, и их присутствие на участке по 
сути было формальным.

Заключительные выводы
В связи с допущенными в ходе под-

готовки и проведения выборов грубей-
шими нарушениями Избирательного 
кодекса, других актов белорусского 
законодательства президентские выбо-
ры 2020 г. в Республике Беларусь нельзя 
признать свободными и справедливыми.

В результате государством цинич-
но попраны важнейшие права граж-
дан Беларуси – право участвовать в 
управлении делами государства через 
своих представителей, в данном случае 
через законно избранного Президента 
Беларуси, право избирать и быть избран-
ным (ч.1 ст.37, ст.38 Конституции).

Вместо этого в целом по стране 
наблюдалась имитация избирательных 
процедур, не влияющих на результа-
ты выборов, однако рассчитанная на 
тотальный обман как собственного 
народа, так правительств зарубежных 
государств.

Именно поэтому с целью избежать 
подлинно независимого контроля за 
избирательным процессом впервые в 
новейшей истории Беларуси на выборы 
не были приглашены международные 
наблюдатели.

Справедливые требования граждан, 
не согласных с официальными предва-
рительными итогами голосования, мир-
ным образом выражающих свой протест 
против беззакония властей, все эти дни 
брутально подавляются всей репрессив-
ной мощью государства.

Таким образом, выборы Президента 
Республики Беларусь 2020 года не соот-
ветствовали действующему белорусско-
му законодательству и международным 
стандартам и в целом по стране явля-
ются недействительными.

На основании изложенного, руко-
водствуясь стст. 79 и 81 ИК РБ,

ПРОШУ:
1. Признать выборы Президента 

Республики Беларусь, состоявшиеся 9 
августа 2020 г., недействительными в 
целом по Республике Беларусь.

2. Назначить в установленный 
законом срок повторный подсчет 
голосов в присутствии независимых 
наблюдателей, кандидатов в президен-
ты и их доверенных лиц.

А.В.ДМиТРиЕВ, 
 кандидат в Президенты 

Республики Беларусь.
12 августа 2020 г.

В Центральную комиссию Республики Беларусь
по выборам и проведению республиканских референдумов
г.Минск, ул.Советская, 11.

Заявитель – кандидат в Президенты Республики Беларусь
Дмитриев Андрей Владимирович, проживающий по адресу:
г.Минск, ул.Голубева, д.1, кв.106
(+375336638818)

Жалоба
на грубые нарушения избирательного законодательства  

в ходе выборов Президента Республики Беларусь  
и о признании выборов недействительными
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П У Б Л І К А Ц Ы І

жанЧЫнЫ З ЛЕгЕндЫ

Анатоль БУТЭВІЧ

ЁЙ АДНОЛЬКАВА ІМПАНАВАЛІ І 
СВЯТОЧНЫ ЎБОР, І ВАЕННЫЯ ЛАТЫ

(Працяг. Пачатак у №№ 63, 65, 67.)

Хто мог бы паверыць, што такое 
магчыма! Узнесены на п’едэстал славы 
пераканаўчай перамогай над крымскімі 
татарамі каля Клецка ў 1506 годзе 
ды і без таго добра вядомы ў Вялікім 
Княстве Літоўскім дзяржаўны дзеяч, 
уладальнік Турава князь Міхаіл Львовіч 
Глінскі нечага не паладзіў з новым кара-
лём польскім Жыгімонтам І Старым. 
Бацькам Жыгімонта ІІ Аўгуста, таго 
самага, які насуперак усялякім пераш-
кодам пашлюбіў сабе Барбару Радзівіл. І 
каб даказаць сваю праўду, Міхаіл разам 
з братамі распачаў мяцеж супраць кара-
ля. У Тураве, які належаў Глінскаму, усё 
пачыналася. Многія даследчыкі высту-
пленне Міхаіла Львовіча так і называ-
юць – мяцеж Глінскіх.

Вядомы военачальнік, маршалак 
дворны з 1500 года, адзін з найбагатых 
людзей Княства Міхаіл Глінскі намагаўся 
захапіць то адзін вялікалітоўскі горад, то 
другі. Менск, Клецк, Мазыр... Не абмінулі 
мяцежнікі слаўны на ўсё Княства сваімі 
гаспадарамі князямі Алелькавічамі і 
іхнімі справамі Слуцк. 12 чэрвеня 1508 
года мяцежнікі другі раз сталі каля гора-
да аблогай. Сам Міхаіл Глінскі ўзначаліў 
ваенную аперацыю.

Але, як высветлілася пазней, не 
толькі заваёва горада вабіла князя. Меў 
ён і больш важны для сябе і карыс-
ны для сваіх спраў намер. На той час 
38-гадовы князь усё яшчэ быў нежанаты. 
А Настасся засталася ўдавой – 14 снеж-
ня 1503 года памёр яе муж Сямён. Да 
іхняга 10-гадовага сына Юрыя перайш-
ло Слуцкае княства, маці стала апякун-
кай малалетняга князя. Маючы вялікі 
вопыт узброенага змагання з ворагам, 
Настасся разам з сынам узначаліла аба-
рону Слуцка супраць Глінскага, звыкла 
апранула ваенныя даспехі.

Аднак нечакана княгіня атрымала 
дзіўную прапанову: князь Міхаіл Глінскі 
прасіў яе рукі. Дзівіцца то было чаму, 
але, калі зазірнуць у мінулае, Глінскага 
можна зразумець. Яшчэ з маладых гадоў 
быў ён у палоне Настассінай прыгажосці. 
Тады яны абое жылі ў Мсціслаўі. Як 
згадвае знаны польскі гісторык Мацей 
Стрыйкоўскі, бацька Міхаіла служыў 
ваяводам у Настассінага бацькі Івана 
Юр’евіча Мсціслаўскага. Там і ўпала яму 
ў вока маладзенькая Настасся. Юнацкае 
пачуццё аказалася надзвычай моцным. 
Мо таму так доўга і не жаніўся Міхаіл, 
што спадзяваўся на ўзаемнасць Настассі.

І вось цяпер Глінскі намагаўся 
спраўдзіць намеры маладосці. Акрамя 
таго, цешыў сябе надзеяй далучыць 
да свайго змагання з Жыгімонтам 

Слуцк, заручыцца падтрымкай князёў 
Алелькавічаў-Слуцкіх, якія мелі высокі 
аўтарытэт і палітычную вагу не толькі 
ў Княстве Літоўскім. А сама Настасся 
справядліва лічылася вопытным 
ваяром, мела выдатную практыку 
непасрэднай барацьбы з крымскімі 
татарамі. За адвагу, кемлівасць, муж-
насць і здольнасць арганізаваць адпор 
ворагу яе назвалі нашай сапраўднай 
Жаннай д’Арк.

Вось Глінскі і разлічваў на карысны 
і выгадны сямейны саюз. З аўтарытэтам 
князёў Слуцкіх лягчэй было б 
ажыццявіць амбіцыйныя памкненні і 
жаданні ў змаганні з каралём польскім. 
Але не тое сталася, што князю жадалася. 
Адмовіла Настасся. Як і многім іншым 
ахвотнікам з’яднацца з ёй у сямейным 
саюзе адмовіла. Не прыняла прапано-
вы Глінскага. А наконт аблогі Слуцка 
паабяцала ў зацятай збройнай сутычцы 
перамагчы мяцежнікаў.

Усё гэта яшчэ больш узбудзіла 
пачуцці Глінскага. Разгневаны такім 
непаслушэнствам, нядаўні перамож-
ца над татарамі загадаў штурмаваць 
замак і паліць горад. Настасся зноў 
апранула свае выпрабаваныя ў многіх 
пераможных бітвах даспехі, сама 
ўзначаліла абаронцаў. Войскі Глінскага 
мусілі адступіць. Пазней ён спрабаваў 

захапіць іншыя гарады, але ўдача адвяр-
нулася ад князя.

Што рабіць спешчанаму славай 
і выхаванаму на еўрапейскіх трады-
цыях князю, які ў свой час служыў 
пры двары саксонскага курфюрста? З 
улікам усіх абставін ён разам з блізкімі 
прыхільнікамі ў 1508 годзе вымушаны 
быў пакінуць Вялікае Княства Літоўскае. 
Ці назаўсёды, ці меў нейкія іншыя свае 
задумкі, то невядома. Глінскі перабраўся 
да вялікага князя маскоўскага Васіля 
ІІІ, другой жонкай якога была Алена 
Васільеўна з роду Глінскіх, пляменніца 
Міхаіла. У княстве гэта назвалі здрадай. 
У Глінскага адабралі Тураў і перадалі 
князю Канстанціну Астрожскаму. У 
Маскве ж Глінскага напаткала мноства 
як прыемных, так і зусім непрыемных 
прыгод, у выніку чаго князь апынуўся ў 
турме, дзе і памёр у 1534 годзе.

А хто ж яна, гэтая надзвычай прыго-
жая, мужная і адважная, мо нават больш 
за многіх мужчын-ваяроў, абаронца сваіх 
зямель? Настасся – дачка князя Івана 
Юр’евіча Мсціслаўскага. Дакладных 
звестак аб нараджэнні не захавалася, 
гісторыкі называюць канец ХV стагод-
дзя. Калі ўлічыць, што год нараджэння 
яе мужа Сямёна Міхайлавіча Слуцкага 
прыкладна 1460, можна меркаваць аб 
узросце самой Настассі.

Лёс Сямёна Слуцкага напачатку 
складваўся не вельмі ўдала. Ягонага 
бацьку Міхаіла Алелькавіча з роду 
князёў Слуцкіх пакаралі смерцю за 
ўдзел у змове супраць вялікага кня-
зя літоўскага Казіміра Ягелончыка. 
Як бачым, традыцыя ўдзелу ў змовах 
супраць высокапасадных асоб амаль што 
сямейная. Міхаілаў сын Сямён атрымаў у 
валоданне Капыль і Слуцк, які больш за 
200 гадоў належаў князям Алелькавічам-
Слуцкім. Сямён прыняў тытул кня-
зя слуцкага, а не капыльска-слуцка-
га, і перанёс сталіцу роду ў Слуцк. У 
1490 годзе ў сваю новую рэзідэнцыю ён 
прывёз жонку Настассю, якая, дарэчы, 
даводзілася яму пляменніцай. Калі праз 
два гады памёр кароль польскі і вялікі 
князь літоўскі сын Соф’і Гальшанскай і 
Уладзіслава Ягайлы Казімір Ягелончык, 
Сямён Слуцкі быў адным з прэтэндэнтаў 
на высокі княскі пасад у ВКЛ.

Так сталася, што род князёў 
Алелькавічаў-Слуцкіх, у шостым 
пакаленні нашчадкаў вялікага кня-
зя літоўскага Гедыміна, быў не толькі 
шчырым прыхільнікам і заўсёдным 
абаронцам праваслаўя, але і выхоўваў 
сапраўдных патрыётаў нашай зямлі.

Пачатак ХVI стагоддзя. Набегі 
крымскіх татар на беларускія землі, 
у тым ліку на Слуцкае княства, былі 

не толькі неверагодна жорсткімі, 
але, здаецца, няспыннымі. У адзін з 
нападаў войскі хана Баты-Гірэя сталі 
каля Слуцка “кашом”. Прыхадням уда-
лося захапіць прадмесці. Месцічы не 
пажадалі здавацца, яны пачалі шукаць 
ратаванне за сценамі замка. Раз’юшаны 
Баты-Гірэй, не здымаючы аблогі, 
загадаў рабаваць і паліць Капыль, 
Койданава, Нясвіж, Клецк. Страшныя 
пажары ў каторы раз ахінулі бела-
рускую зямлю. Але Слуцк, абаро-
ну якога трымаў гарнізон на чале 
з князем Сямёнам Міхайлавічам, 
не паддаўся. Ужо тады паплечніцай 
мужа ў арганізацыі абароны стала 
Настасся, якая незвычайна хутка і глы-
бока ўвайшла ў сэнс і змест вайсковай 
справы.

Неўзабаве татарскі набег паўтарыўся. 
Шасцітысячнае войска зноў стала 
аблогай каля Слуцкага замка. Сямёна 
Алелькавіча ў горадзе не было. 
Заваёўнікі прадчувалі лёгкую перамогу. 
Але моцна памыліліся. Абарону горада 
ўзначаліла Настасся. Нездарма, відаць, 
яе імя трактуюць як нязломны чалавек, 
моцнага характару, валявы, якога нель-
га падкупіць. Як і французская гераіня 
Жанна д’Арк, слуцкая княгіня змяніла 
святочныя ўборы на ваенныя даспехі, 
села на баявога каня. Змагалася не толькі 

за сваіх праваслаўных людзей, за свой 
горад, але і за ўласных дзяцей Юрыя 
і Аляксандру. Смяротная небяспека, 
што рэальна навісла над усімі, патроіла 
сілы адважнай жанчыны. На чале кня-
жай дружыны выехала яна за вароты 
замка. У жорсткай бітве не паддаліся 
ворагам слуцакі. Татары пачалі адсту-
паць. Наўздагон ім пусціліся Настассіны 
воі. А тут акурат вярнуўся князь 
Сямён Алелькавіч. Каля Давыд-Гарадка 
дагналі яны татараў і добра правучылі 
ахвотнікаў квапіцца на чужое.

Пра той гераічны і трагічны час 
польскі гісторык і вядомы паэт Мацей 
Стрыйкоўскі, які каля трох гадоў быў 
пры двары Алелькавічаў у Слуцку і 
Капылі, адгукнуўся такім чынам:

Настасся, княгіня Слуцкая, сваіх баяр
Паслала перахапіць палахлівых татар.
Шмат іх пад Капылём было забіта
І горлам ля Пятровіч заплаціла мыта.

Калі муж памёр, Настасся не запака-
вала ў сховы вайсковыя даспехі, не здала 
ў архіў баявое майстэрства. Тым больш 
што і небяспека для Слуцкага княства 
не мінулася. Княгіня па-ранейшаму 
адважна змагалася з захопнікамі. Ніхто 
і ніколі не мог яе перамагчы. І пасля 
кожнага набегу Настасся зноў і зноў 
аднаўляла разбуранае, адраджала сваю 
зямлю. Нездарма ў перакладзе з грэцкай 
Настасся азначае несмяротная, уваскрэс-
лая. Пасля аблогі ў 1509 годзе яна загада-
ла закласці ў Слуцку Ніжні замак, а бая-
вую магутнасць Верхняга яшчэ больш 
умацавала. За такую стараннасць кароль 
польскі і вялікі князь літоўскі Жыгімонт 
І Стары надаў Настассі шэраг новых 
маёнткаў і двароў. Апошняя няўдалая 
спроба татараў захапіць Слуцк адбылася 
ў 1521 годзе.

Затым Настасся аддала дач-
ку Аляксандру за праслаўленага 
вялікалітоўскага палкаводца, вялікага гет-
мана літоўскага таксама праваслаўнага і на 
той час удаўца Канстанціна Астрожскага 
(ягоны бацька Іван Васільевіч таксама 
шматкроць змагаўся з нашэсцем татараў), 
парадавалася іхняму шчасцю і пас-
ля 1524 года адышла з зямнога жыц-
ця, пакінуўшы пра сябе памяць, якая 
не цьмее і дагэтуль. Іхні сын Юрый 
Сямёнавіч у 1529 годзе пашлюбіўся з дач-
кой былога канцлера вялікага літоўскага 
Мікалая Радзівіла Галінай (Аленай).

У 2016 годзе ў Слуцку з’явіўся 
помнік славутай выхаванцы гэтай зямлі 
Настассі, які ўвасобіў – ці не адзіны 
выпадак у Беларусі – постаць жанчыны 
з мечам у руках.

(Працяг будзе.)

Калаж Iрыны ПУСТАВАЛАВАЙ.

Сколько стоит 
сделать ЭКО?

Столкнулась с трудностями при вынашивании беременности, 
встал вопрос про ЭКО. Подскажите, где финансово более выгодно 
делать – в Минске или, например, в Украине?

Светлана СТАСЕВиЧ, Минск.

ПРИяТного аППЕТИТа!

Как питаться при стрессе?
Кто-то в период острых эмоциональных переживаний готов есть все подряд, а кто-то с трудом

 может сделать даже несколько глотков воды. Белорусский диетолог Ирина Яблонская убеждена: для того чтобы стресс 
не отразился на организме, питание должно быть правильным.

вас ИнТЕРЕсуЕТ…

ПаРаЛЛЕЛИ

Вот, например, какие цены на 
процедуру экстракорпорально-
го оплодотворения (ЭКО) при-
водит городской клинический 
роддом №2. В роддоме говорят, 
что цена на ЭКО стартует от 
540 долларов в эквиваленте, но, 
естественно, в каждом случае 
все индивидуально, у кого-то 
получается с первой попытки, а 
у кого-то нет.

В Минском роддоме №2 гово-
рят так: «Выбирая центр ЭКО, 
следует обращать внимание на 
следующие факторы: ценовую 
доступность; квалификацию спе-

циалистов; используемые ими 
технологии лечения; оснащен-
ность современным оборудовани-
ем; возможность связаться с леча-
щим врачом в экстренном случае; 
наличие базы доноров спермы, 
яйцеклеток; репутацию медцен-
тра, его персонала; возможность 
дородового наблюдения, родов; 
статистику развития много-
плодных беременностей; инфор-
мацию о количестве эмбрионов, 
которое подсаживают в полость 
матки; возможность получения 
больничного листа, особенности 
этого документа».

Цены на ЭКО в Беларуси, России и Украине
Страна Стоимость ЭКО, долл.

Беларусь (Минск) 540–1900

Россия (Москва) 610–3050

Украина (Киев) 1000–3900

Галина РУТ.

Как питаться при стрессе?
Кто-то в период острых эмоциональных переживаний готов есть все подряд, а кто-то с трудом

 может сделать даже несколько глотков воды. Белорусский диетолог 
не отразился на организме, питание должно быть правильным.

« Д а в а й т е 
п о с ч и т а е м , 
сколько раз в 
день наш орга-

низм находится в 
стрессовой ситуации, – 

говорит Ирина. – Встаем по 
будильнику, опаздываем куда-

либо, выходим из зоны комфорта, 
читаем новости… Можно продол-

жать бесконечно. Жизнь современного 
человека без стресса не представляется 

возможной. Но регулярный или хрониче-
ский стресс истощает наш организм. Мы 
чувствуем сильное утомление, усталость 
и опустошение».

«Для того чтобы стресс не отразил-
ся на здоровье, необходимо соблюдать 
правильный рацион, – пишет Ирина 
Яблонская в «Инстаграме». – Поэтому 
позаботьтесь о том, чтобы на вашем столе 
были:

Каши
Злаки – главный источник витаминов 

группы В. Именно эти витамины требу-
ются для того, чтобы поддержать нерв-
ную систему в период стресса.

«Быстрая» каша из пакетика – не 
вариант! Только цельные злаки!

Мясо, рыба и птица
Содержат белок – строительный мате-

риал для всех клеток организма, в том 
числе и для нервных окончаний .

Употребляя рыбу, ваш организм 
еще получит полезные жирные кис-
лоты омега-3. Они способствуют сни-
жению уровня плохого холестерина в 
крови, поддерживают работу сердеч-
но-сосудистой системы, которая осо-
бенно сильно страдает от нервного 
напряжения.

Кисломолочные продукты
Помогают восполнить дефицит вита-

мина D и кальция. А лакто- и бифидобак-
терии не только улучшают пищеварение, 
но и укрепляют иммунитет, который 
слабеет под воздействием сильного 
нервного напряжения.

Овощи и фрукты
В них много антиокси-

дантов, а также витаминов 
А и С, которые защищают 
от негативных последствий  
стресса. Кроме того, овощи 
и фрукты снабжают организм 
растительной клетчаткой, необ-
ходимой для хорошего пищева-
рения. В рационе ежедневно должно 

присутствовать не менее пяти порций  
овощей и фруктов.

Нет сладостям!
Не пытайтесь улучшить настроение 

при помощи сладостей. Сахар и жирные 
продукты «перегружают» многие вну-
тренние органы, заставляя их работать 
на износ.

Не заедайте стресс. Попробуйте рас-
слабиться другими способами, например, 
сделайте дыхательную гимнастику.

И помните, лучший антистресс – это 
движение. Сделайте уборку в квартире. 
Приготовьте любое блюдо по моим рецеп-
там. Выйдите на пробежку или прогулку.

и фрукты снабжают организм 
растительной клетчаткой, необ-
ходимой для хорошего пищева-
рения. В рационе ежедневно должно 

мина D и кальция. А лакто- и бифидобак-
терии не только улучшают пищеварение, 
но и укрепляют иммунитет, который но и укрепляют иммунитет, который 
слабеет под воздействием сильного 

терии не только улучшают пищеварение, 
но и укрепляют иммунитет, который 
слабеет под воздействием сильного 

растительной клетчаткой, необ-
ходимой для хорошего пищева-
рения. В рационе ежедневно должно 



http://www.nv-online.info88 1 ÂÅÐÀÑÍß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П http://www.nv-online.info88 11 ÆÍI¢Íß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П http://www.nv-online.info88 19 ÌÀß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330 106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79 1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцы  220030 М нск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная  тэл. факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
.  
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ШаХМаТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШЫХ  вуснаў

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір АНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

уТБоЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы -га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі ора арадул на.
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добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
сноў, што звалася каханнем» 
– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
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беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
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Малітву. 16.Літаратурны твор 
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прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
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абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

МаЗаіка

МаЗаіка

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93 106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79 1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРвЫХ усТ дуХоўнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СиВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕгіянЕРЫ

ЧасТная жИЗнЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Отпечатано в АО «Прайм Принт Москва», 
141707,МО, г.Долгопрудный, Лихачевский пр-д, 5В. Падпiса на ў друк 30.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  
22 040 экз. За каз № 2510.
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33 Бо дзе скарб ваш, там будзе  
і сэрца ваша.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 21

У імя Айца, 
і Сына,
і Святога Духа
цяпер, 
і на заўтрашні дзень,
і на ўвесь свой век
прашу маё сэрца:
не пусці ў сябе 
славалюбства,
яно, як іржа, з’ядае цябе;
служы 
ўзвышанай мары,
тады будзеш заўжды жывым;
захавай 
пачуццё любові,
тады я буду чалавек, а не істота;
рабі 
столькі дабра ворагу,
каб растапілася яго сэрца;
не дай 
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мне спакою, 
хай твае чыстыя сасуды
служаць дзецям,
Божым пасланнікам на зямлі.
Падмажы, 
маё сэрца,
адшукаць духоўны скарб 
на гэтым свеце,
а я буду заўжды з табой —
у справах,
у слове,
у малітвах.

Амін.

Чытае Уладзімір Ліпскі

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Заканчэнне. Пачатак у №№ 53-68.)

кРЫжаванка

а Ці вЕдаЛі вЫ?
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БЕЛСАТ. ПРАГРАМА ПЕРАДАЧ ПРЫКЛАДНАЯ. ЗМЕНЫ МОГУЦЬ АДБЫВАЦЦА ШТОДНЯ З НЕЗАЛЕЖНЫХ АД «БЕЛСАТ TV» ПРЫЧЫН.

ПАНЯДЗЕЛАК, 31 жніўня
07.00, 21.00 “Аб’ектыў”.
07.15 “Над Нёмнам”.
07.35, 14.15, 17.10, 21.25 “Студыя 
“Белсат”.
13.40 “Аўтастопам па Беларусі”.
14.05, 17.00 “Гісторыя пад знакам 
Пагоні”.
18.55 “Мова нанова”.
19.40 “Загадкі беларускай гісторыі”.
20.00 “Інфармацыйна-
публіцыстычны блок”.

АЎТОРАК, 1 верасня
07.00, 09.25, 16.15, 19.05, 20.00, 
21.40, 01.35 “Студыя “Белсат”.
08.00, 14.45, 21.00, 00.35 
“Аб’ектыў”.
08.20, 15.10, 21.20, 00.50 “Размова 
дня”.
08.45, 15.35 “Загадкі беларускай 
гісторыі”.
09.00, 15.50 “Асабісты капітал”.
18.45, 01.10 “Над Нёмнам”.
19.30 “Вось так”.

СЕРАДА, 2 верасня
07.00, 09.00, 15.40, 20.00, 21.40, 
01.20 “Студыя “Белсат”.
07.55, 14.35, 21.00, 00.35 “Аб’ектыў”.
08.20, 15.00, 21.20, 00.55 “Размова дня”.
08.45, 15.25 “Над Нёмнам”.
19.30 “Вось так”.
01.45 “Маю права”.

ЧАЦВЕР, 3 верасня
07.00, 08.45, 13.35, 15.35, 17.00, 
20.00, 22.20, 01.00 “Студыя “Белсат”.
07.55, 14.50, 21.00, 00.15 “Аб’ектыў”.

08.20, 15.15, 21.20, 00.35 “Размова дня”.
13.15 “Мова нанова”.
16.40 “Маю права”.
19.30 “Вось так”.
21.40, 01.20 “ПраСвет”.

ПЯТНІЦА, 4 верасня
07.00, 09.15, 11.10, 12.55, 16.00, 
20.00, 21.20 “Студыя “Белсат”.
07.55, 14.45, 21.00, 01.05 “Аб’ектыў”.
08.15, 15.05 “Размова дня”.
08.40 “ПраСвет”.
10.50 “Мова нанова”.

12.35 “Асабісты капітал”.
15.25 “ПраСвет”.
19.05, 01.25 “Маю права”.
19.30 “Вось так”.

СУБОТА, 5 верасня
07.00, 08.45, 11.20, 13.00, 21.15, 
00.05 “Студыя “Белсат”.
07.55, 21.00, 23.50 “Аб’ектыў”.
08.20 “Маю права”.
11.05 “Загадкі беларускай гісторыі”.
12.20 “Над Нёмнам”.
12.35 “Маю права”.

21.35 “Кінаклуб”.
НЯДЗЕЛЯ, 6 верасня

07.00, 21.00, 23.40 “Аб’ектыў”.
07.15 “ПраСвет”.
07.55, 10.50, 12.45, 21.15, 23.55 
“Студыя “Белсат”.
10.25 “Маю права”.
12.25 “Асабісты капітал”.
15.05 “Гісторыя пад знакам Пагоні”.
15.20 “Кінаклуб”.
20.05 “Мова нанова”.
20.30 “Эксперт”.

Пра грыбы і ягады 
я, заходзячы ў лес, у адзін 
момант забываўся. Задзіраў 
галаву ў неба і пытаўся: 
“Зязюля-зязюля, колькі гадоў 
мне жыць засталося?” Вачыма 
ўпарта шукаў я сярод галінак 
дрэў тую загадкавую птушку, 
якая, не шкадуючы сіл, лічыла 
мне гады далейшага жыцця. 
Ой, як хацелася яе ўбачыць! А 
яна раптам змаўкала, і яе тра-
пяткое “ку-ку” праз хвілінку 
даносілася ўжо зусім з іншага 
месца. Відаць, хтосьці яшчэ 
пажадаў даведацца пра свой 
лёс. Тое было ў далёкім 
дзяцінстве, але ў душу запала 
назаўсёды.

…На далёкай, схава-
най сярод забайкальскіх 
сопак станцыі Даурыя, дзе 
прайшоў першы год маёй 
службы ў ракетных войсках, 
у гарнізоннай бібліятэцы 
трапілася мне на вочы пры-
гожа ілюстраваная кніга 
“Птицы наших лесов”. 
Пагартаў і панёс у казарму 
для капітальнага знаёмства. 
Вось тут у кароткія хвіліны 
зацішша і захапіўся я цікавымі 
звесткамі пра сваю даўнюю 
знаёмую – зязюлю. Нават 
некалькі лісткоў з агульнага 

сшытка запоўніў дробненькім 
шрыфтам патрэбнымі, на мой 
погляд, нататкамі. Цяпер жа 
гэта зацікаўленасць перарас-
ла ў сапраўдную душэўную 
патрэбу. Усё, што датычыц-
ца зазюлі, чытаю, запамінаю, 
запісваю.

Не я к  на до е ч ы , 
перабіраючы на лецішчы 
свае даўнія запісы, наткнуўся 
на сшытак з нататкамі пра 
зязюлю, пералапаціў нана-
ва і падумаў: мабыць, усё 
гэта можа аказацца цікавым 
не толькі мне аднаму, а і 
шматлікім нераўнадушным 
аматарам жывой прыроды 
роднага краю.

Аб тым, што зязюля 
– гнездавы паразіт, веда-
юць амаль усе, таму што 
ніводнаму з відаў птушынага 
царства даследчыкі не нада-
юць столькі зацікаўленай 
увагі. Зязюля не будуе 
асабістых гнёздаў, не насед-
жвае самастойна яечак, не 
выкормлівае сваіх птушанят і 
зусім не клапоціцца пра іх лёс 
пасля вылету з гнязда ў сама-
стойнае жыццё. Усе гэтыя 
клопаты яна перакладае на 
іншых птушак, падкідваючы 
свае яечкі ў чужыя гнёзды.

Да сённяшняга дня не 
знайшоў ніякіх звестак 
аб тым, якім чынам зязю-
ля дамагаецца такога эфек-
ту, каб яечкі яе былі такімі 
падобнымі па колеры да 
кладкі тых птушак, у гнёз-
ды якіх яна адкладвае свае 
нечаканыя “падарункі”. У 
гняздзе гарыхвосткі, напры-
клад, зязюльчына яйка бывае 
блакітным, хаця памерам 
трошкі большае. У чарацянкі 
– блакітнаватае з крапінкамі, 
у лугавога канюка – амаль 
карычневае, стракатае, у 
аўсянкі – белае з карычневымі 
разводамі. Дзе ж тут прыём-
ным бацькам адрозніць сваё 
ад чужога!

Каб стварыць камфор-
тныя ўмовы для будучага 
дзіцяці, зязюля з выбранай 
ёю чужой кладкі выкрадае 
і з’ядае адно альбо некалькі 
яечак. Тут табе і сняданак, і 
свабоднае месца для нашчад-
ка. Але ж варта зазначыць, 
што асноўны від харчаван-
ня гэтых агрэсіўных птушак 
– насякомыя, у першую чар-
гу валасатыя вусені, да якіх 
іншыя птахі падступіцца не 
могуць. Не адкінуць зязюлі 
пры выпадку і мышанят, 

малых птушанят. Так што і 
карысць ад іх калі-нікалі, і 
шкода. Прырода – нічога не 
папішаш!

Я ўвесь час лічыў, што 
зязюля – птушка адносна 
буйная, а яна, аказваецца, 
сярэдніх памераў ды і важыць 
дзесьці ўсяго каля ста грамаў. 
У дарослых самцоў спінка і 
хвосцік цёмна-шэрыя, а гор-
ла, валлё і грудка – светлыя. 
Астатняя частка апярэння 
таксама святлейшая, але з 
цёмнай папярэчнай паласа-
тасцю. Вочы і нават беражкі 
вейкаў жоўтыя, прыгожыя. 
Самкі ж па колеры бурава-
тыя альбо іржава-рудыя. 
Дзюбкі ў абодвух асобін цём-
ныя, трошкі загнутыя ўніз. 
Па ўсім свеце зязюлін род 
распаўсюджаны даволі шыро-
ка, і селяцца гэтыя птушкі ў 
самых нечаканых асяроддзях.

Па знешнім выглядзе і 
афарбоўцы зязюля нагадвае 
каршуна-перапёлачніка, таму 
мірныя птахі па-сапраўднаму 
баяцца яе. А самачцы толькі 
гэтага і трэба: у апусцелае 
ненадоўга гняздо паразітка 
тут жа адкладвае сваё яйка. 
Прычым на гэту “падлянку” 
ёй патрабуецца ўсяго каля 

Зязюля 
шэрая 
мая

васьмі секунд. Чэмпіёнка!
Каб знайсці месца для 

адкладкі яечак, самка зязюлі 
доўга лётае па лесе, зазірае ў 
гнёзды, завісае на імі, трапе-
чацца, выклікаючы сапраўдны 
пярэпалах у гаспадароў. Часам 
яна адсочвае паводзіны гнез-
давых птушак з “назіральнай 
вышкі”. Думаючы, што гэта 
каршун, птушыная драбната 
раптоўна ўзнімаецца і друж-
на атакуе ворага. А ён што 
– рэціруецца ці адбіваецца? 
Не чакайце! Птушкі дзяўбуць 
нахабніцу, садзяцца ёй на 
карак, а яна сядзіць сабе неру-
хома, разяўляе дзюбу, пужае 
зграю крыкамі альбо скідае 
асабліва смелых з уласных 
плячэй. Гэтыя цярплівасць 
і адсутнасць адказу паволі 
надакучваюць драбнаце, і ата-
ка на зязюлю спыняецца.

На падкладзенае таемна 
яечка розныя віды птушак 
рэагуюць па-рознаму. Адны 
выкідваюць яго, а іншыя 
са страху нават гнёзды свае 
пакідаюць. Але ж большасць 
бедачын не заўважае пры-
крытага нахабства і пра-
цягвае выседжваць кладку. 
Вось тут і паказвае зязюлін 
нашчадак сваю агрэсіўнасць. 
На другі-трэці дзень пасля 
з’яўлення на свет нована-
роджаны шырока расстаўляе 
ногі, упіраецца галавой у дно 
гнязда, падлазіць пад яйка 
ці ўжо пад птушаня, якое 
вылупілася, і закочвае іх на 
сваю спіну. Потым выпро-
ствае ногі і рэзкім штуршком 
выкідвае “кладзь” за борт 
гнязда. Нярэдка пасля гэта-
га ён застаецца адзін, шыро-
ка разявае дзюбу і патрабуе 
харчу.

Актыўнасць прыёмных 
бацькоў пры выкормліванні 
дармаеда такая ж, як у 
дачыненні да астатняга 
вывадка, калі ён па шчаслівым 
выпадку не аказаўся за бор-
там. На 14-ы дзень вага 
пт ушаняці  звычайнай 
зязюлі павялічваецца ледзь 
не ў трыццаць разоў, і ён 
робіцца па памерах боль-
шым за, напрыклад, дарос-
лую чарацянку. Суседзі 
яго вылятаюць у самастой-
нае жыццё, а гэты паразіт 
яшчэ больш за дваццаць 
дзён атрымлівае харчаван-
не ад прыёмных бацькоў. 
Такім чынам перыяд выха-
вання зязюлінага падкідыша 
павялічваецца больш як 
у два разы ў параўнанні з 
тым часам, які затрачваецца 

выхавацелямі на сваіх родных 
птушанят.

Але ўсяму прыходзіць 
канец. У зязюль таксама 
пачынаецца падрыхтоўка 
да міграцыі ў Паўднёвую 
Афрыку. У сярэдзіне верас-
ня іх звонкага “ку-ку” мы 
ўжо не пачуем. Затое пры-
лятаюць з выраю гэтыя 
птушкі ўжо ў другой пало-
ве красавіка. Першымі пры-
бываюць самцы-аксакалы, 
затым маладыя выхаванцы, 
можа, іх дзеці. Прыглядаюцца, 
прыслухоўваюцца да лясной 
абстаноўкі і толькі пасля гэта-
га пачынаюць кукаваць, абаз-
начаючы тым самым сваю 
незалежнасць на абранай 
тэрыторыі. Заўважце: самкі 
зязюль кукаваць не ўмеюць. 
Прывабленыя песнямі 
кавалераў, яны выдаюць гуч-
ную трэль альбо нейкі глуха-
ваты крык, падобны на рогат. 
У час размнажэння зязюлі 
трымаюцца вызначанай 
тэрыторыі, прычым у самцоў 
яна некалькі шырэйшая, чым 
у самак.

Арэал распаўсюджвання 
гэтых птушыных паразітаў 
даволі шырокі – ад 
еўраазіяцкай часткі плане-
ты да стэпаў, пустынь, выса-
кагорных мясцін і таежных 
прастораў. Знайсці свой пры-
тулак яны могуць на берагах 
вадаёмаў, акраінах населеных 
пунктаў, у парках і садах. На 
маёй дачы некалькі гадоў 
запар шэрая жаўтаватая пры-
гажуня мірна ўжывалася з 
сарокамі, што вілі гнёзды на 
суседнім участку ў густым 
ліпняку. Цяпер я ўжо гады 
два не чую ні стракатан-
ня даўгахвостых разносчыц 
навін, ні абрыдлага кукаван-
ня зязюль ні свет ні зара. 
Кажуць, нейкі прышлы руды 
кацяра некалькі разоў добра 
пашкуматаў сарочыны гнёз-
ды, паласаваўся сарачанятамі. 
Ніхто цяпер не турбуе мяне 
зранку. Пенсіянеру патрэбны 
спакойны адпачынак.

Вось, здаецца, і ўсё самае 
адметнае, што я знайшоў 
надоечы ў сваім твор-
чым архіве. Шчыры дзякуй 
знакамітым арнітолагам і ама-
тарам птушак за цудоўныя 
звесткі пра зязюль. А самой 
галасістай птушцы – нізкі 
паклон за даўгалецце, якое 
накукавала яна мне ў далёкія 
гады шчаслівага дзяцінства.

Міхась ЗНАК,
член Саюза пісьменнікаў 

Беларусі.

Па гарызанталі: 1.Горад 
на Віцебшчыне, недалёка 
ад якога ў вёсцы Агароднікі 
120 гадоў таму, 15 ліпеня 
1900 года, нарадзіўся адзін з 
заснавальнікаў беларускай 
нацыянальнай літаратуры, 
паэт, празаік, мовазнаўца, пера-
кладчык Уладзімір Мікалаевіч 
Дубоўка. 4.“…”, “Узвышша” 
– літаратурныя аб’яднанні 
ў Беларусі ў 20–30-х гадах 
мінулага стагоддзя, актыўным 
сябрам якіх быў Ул.Дубоўка. 
9.“За ўсе … , за ўсе народы 
свету” – верш Ул.Дубоўкі, 
за які ў 1930 годзе паэт быў 
арыштаваны і правёў у высыл-
цы і сталінскіх лагерах больш 
за 25 гадоў. 10.Некалькі пад-
вод, якія ідуць адна за адной. 
11.Творчы метад, прасякнуты 
аптымізмам; такія амаль усе 
творы Ул.Дубоўкі. 13.Мінерал. 
15.Прыйшоў Пятрок (12 
ліпеня), … дня ўвалок (прык.). 
16.Ярка-чырвоная фарба. 
17.“О Беларусь, мая шыпшы-
на, // зялёны … , чырвоны 

цвет!” – з верша Дубоўкі “О 
Беларусь, мая шыпшына”. 
18.“Родная … , цудоўная …! // 
Ты нашых думак уток і аснова” 
– з верша паэта “Родная мова”. 
21.“Самы чысты мёд на сталы 
– … ліпеня” – з верша Е.Лось 
“… ліпеня”. 23.Вершаваная 
двухскладовая стапа. 25.“Як 
на свята, на Купалле, // ад 
паўночы да світання // квет-
ку шчасця ў нас шукалі” – з 
верша Ул.Дубоўкі “… шчасця”. 
27.Мастацкі прыём пераболь-
швання. 29.“Усё лятуць і лятуць 
тыя …” – з верша “Пагоня” 
М.Багдановіча, памяці яко-
га Ул.Дубоўка прысвяціў 
верш “Нават мора змяніла 
свой колер”; са зборнікам 
вершаў М.Багдановіча “Вянок” 
Ул.Дубоўка не разлучаўся ўсё 
сваё жыццё. 30.“Магчыма, 
другія паходню нясуць, // што 

… наш да шчасця асвеціць” – з 
верша паэта “Магчыма, другія 

паходню нясуць”. 31.Кніга 
а п а в я д а н н я ў - у с п а м і н а ў 

Ул.Дубоўкі аб перажытым ім 
у змрочныя часы зняволення. 
32.Замарынаваныя прадукты.

Па вертыкалі: 1.Вялікі 
… – імя, наданае Ул.Дубоўку 
сучаснікамі за яго амаль 
палову жыцця, праведзена-
га ў зняволенні. 2.Народнае 
эпічнае апавяданне. 3.Тое, што 
і адростак. 5.Ільдзінка. 6. …
здаецца высокім – да ветру 
(прыкм.). 7.Складальнік казак; 
ім быў Ул.Дубоўка, аўтар казак 
“Мілавіца”, “Кветкі – сонца-
вы дзеткі”, “Залатыя зярняты”. 
8.“… Беларусі” – першы верш 
Ул.Дубоўкі, які надрукавала 
газета “Савецкая Беларусь” 
у 1921 годзе; першы паэтыч-
ны зборнік паэта “Строма” 
выйшаў у Вільні ў 1923 годзе. 
12.Ліпеньскае … – для пчол 
раздолле (прык.). 14.“Палеская 
…” – кніга паэзіі, за якую паэт 

быў узнагароджаны ў 1962 год-
зе літаратурнай прэміяй імя 
Янкі Купалы. 19.Астранамічны 
прыбор. 20.Пасыльны, ганец 
(састар.). 22.Мінерал, адзін 
з відаў азбесту. 24.Імя жонкі 
Ул.Дубоўкі, якая разам з паэ-
там зведала ўсе жахі сталінскіх 
лагераў. 25.Лісцевае дрэва, якое 
часта ўпамінаецца ў купальскіх 
і калядных песнях. 16.Ласкавы 
зварот да каго-небудзь (разм., 
састар.). 28.Любімае лісцевае 
дрэва Ул.Дубоўкі, апетае паэ-
там у многіх яго вершах.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Паставы. 

4.“Маладняк”. 9.Краі. 10.Абоз. 
11.Рамантызм. 13.Нефрыт. 15.Час. 
16.Кармін. 17.Ліст. 18.Мова. 
21.Лірыка. 23.Ямб. 25.Кветка. 
27.Гіпербала. 29.Коні. 30.Шлях. 
31.“Пялёсткі”. 32.Марынад.

Па вертыкалі: 1.Пакутнік. 
2.Сказ. 3.Выраст. 5Лядзяк. 6.Неба. 
7.Казачнік. 8.Сонца. 12.Прыволле. 
14.Рапсодыя. 19.Тэлескоп. 
20.Скараход. 22.Аміянт. 24.Марыя. 
25.Каліна. 26.Анёл. 28.Клён.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

«Зялёны ліст, чырвоны цвет!»
Да 120-годдзя з дня нараджэння Уладзіміра Дубоўкі


